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رئیس سازمان شیلات ایران  خبرداد

صادرات بیش از یک تن خاویار ایران
رئیس سازمان شیلات ایران گفت : امسال حدود 2 تن خاویار تولید و بیش از یک 

تن صادر می شود.
حسن صالحی با اشاره به اینکه در بزرگترین مرکز تولید و پرورش ماهیان 
خاویاری در استان مازندران در آینده نزدیک بیش از 2 هزار تن گوشت و 30 
تن خاویار تولید خواهد شد افزود: امسال بخش خصوصی نیز وارد چرخه تولید 
و عرضه خاویار شد که در مجموع حدود 2 تن گوشت و بیش از یک تن خاویار 

تولید و صادر خواهد شد.
وی گفت: به منظور افزایش تولید این گونه اقتصادی با توافق و همکاری استانداران 
و بخش خصوصی سه استان شمالی کشور و بنیاد مستضعفان بیش از 300 مزرعه 

تولید و پرورش ماهیان خاویاری احداث خواهد شد.
 رئیس سازمان شیلات ایران افزود: امسال به منظور تامین نیاز مراکز پرورش ماهیان 
خاویاری 4 میلیون قطعه بچه ماهی از گونه فیل ماهیان، قره برون، استرلیات و شیپ 
تولید شده است.صالحی گفت: در تولید بچه ماهیان خاویاری از روش به گزینی نژاد 

استفاده می شود و تاکنون هیچ دستکاری ژنتیکی در آبزیان انجام نشده است.
وی درباره روند اجرای طرح پرورش ماهی در قفس افزود: تاکنون 40 هزار تن پروانه 
تاسیس با هدف تولید 20 هزار تن انواع ماهی در سواحل دریای خزر، خلیج فارس و 
دریای عمان صادر شده است. رئیس سازمان شیلات ایران گفت: زیرساختهای لازم 
برای تولید و پرورش آبزیان با روش پرورش ماهی در قفس در سواحل دریا ایجاد شده 
است.صالحی همچنین از اختصاص اعتبار ویژه برای اجرای طرح پرورش ماهی در 
قفس خبر داد و افزود: اعتبارات این طرح و طرح احداث و توسعه گلخانه ها در برنامه 
اقتصاد مقاومتی با همکاری صندوق توسعه ملی و بانک کشاورزی تامین می شود و 

کمکهای خوبی پیش بینی شده است.
رئیس سازمان شیلات ایران افزود: در طرح پرورش ماهی در قفس انواع گونه های 
بومی ویژه حوزه آبریز خزر، آزاد ماهیان، کپور دریایی، ماهی سفید و ماهیان خاویاری 
تولید می شود.صالحی گفت: در خلیج فارس و دریای عمان نیز ماهی کوبیا، سوبیتی، 
هامور، حلوا سفید، شانک و سوف دریایی برای پرورش در قفس در دستور کار قرار 

دارد.

 مرکز آمار ایران اعلام کرد؛ 

نرخ بیکاری تابستان به 12.7 درصد رسید 
مرکز آمار ایران اعلام کرد، نرخ بیکاری تابستان امسال به 12.7 درصد رسید. روند 
تغییرات این نرخ حاکی از آن است که این شاخص نسبت به تابستان گذشته 1.8 

درصد و نسبت به بهار 1395 معادل 0.5 درصد افزایش داشته است. 
به گزارش ایرنا از نتایج طرح آمارگیری نیروی  کار تابستان 1395 که از سوی مرکز 
آمار ایران انتشار یافته است، تعداد شاغلان کشور در تابستان 1395 برابر با 23 میلیون 
و 31هزار و 464 نفر بوده که نسبت به تابستان سال قبل )1394(628 هزار و 16 
نفر افزایش یافته است. همچنین در فاصله یاد شده ،نسبت اشتغال ) نسبت تعداد 
شاغلان به جمعیت 10 ساله و بیشتر( با 0.6 درصد افزایش از 34.7 درصد به 35.3 
درصد رسیده  است. این گزارش می افزاید: در تابستان امسال 40.4 درصد جمعیت 
10 ساله و بیشتر از نظر اقتصادی فعال بوده اند، یعنی در گروه شاغلان یا بیکاران 
قرار گرفته اند. بررسی تغییرات نرخ مشارکت اقتصادی حاکی از آن است که این نرخ 
نسبت به فصل مشابه در سال قبل )تابستان 1394( 1.5 درصد و نسبت به فصل 
قبل )بهار 1395(،0.9 درصد افزایش داشته است. نرخ بیکاری جوانان 15 تا 29 ساله 
حاکی از آن است که 26.7 درصد از فعالان این گروه سنی در تابستان 1395 بیکار 
بوده اند. بررسی تغییرات فصلی نرخ بیکاری جوانان 15 تا 29 ساله نشان می دهد، 
این نرخ نسبت به فصل مشابه در سال قبل )تابستان 1394(3.3 درصد و نسبت به 
فصل قبل )بهار 1395(، 1.8 درصد افزایش یافته است. بررسی سهم اشتغال ناقص 
نشان می دهد در تابستان امسال 9.5 درصد جمعیت شاغل  به دلایل اقتصادی )فصل 
غیرکاری، رکود کاری، پیدا نکردن کار با ساعت بیشتر ( کمتر از 44 ساعت در هفته 
کار کرده و آماده برای انجام کار اضافی بوده اند. این در حالی است که 40.8 درصد از 
شاغلان 15 ساله و بیش تر، 49 ساعت و بیشتر در هفته کار کرده اند. بررسی اشتغال 
در بخش های عمده اقتصادی نشان می دهد در تابستان امسال بخش خدمات با 
49.1 درصد بیشترین سهم اشتغال را به خود اختصاص داده است. در مراتب بعدی 
بخش های صنعت با 31.5 درصد و کشاورزی با19.4 درصد قرار دارند. به گزارش ایرنا، 
اطلاعات نتایج طرح مذکور به  صورت تفصیلی بزودی در درگاه ملی آمار به نشانی 

www.amar.org.ir قابل دسترس خواهد بود.

رییس کمیسیون اقتصادی مجلس: 

شفافیت اطلاعاتی با اجرای طرح جامع مالیاتی 
میسر می شود 

رییس کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی معتقد است، شفافیت اطلاعاتی 
بخش های مختلف کشور با اجرای طرح جامع مالیاتی میسر می شود و با اجرای این 

طرح، سازمان امور مالیاتی به نقطه ثقل اطلاعات اقتصادی کشور بدل خواهد شد. 
»محمدرضا پورابراهیمی« افزود: طرح جامع مالیاتی، طرحی مهم است که مجلس 
به شدت پیگیر جمع بندی و اجرایی شدن آن است. به گفته این نماینده مجلس، در 
آخرین توافق انجام شده با رییس کل سازمان امور مالیاتی در دو هفته پیش، مقرر شد 
تا پایان امسال این طرح بطور کامل اجرایی شود. پورابراهیمی تصریح کرد: بخشی از 
مشکلات حوزه مالیاتی کشور به اجرا نشدن این طرح برمی گردد که تاکنون زحمات 
زیادی برای آن کشیده شده است. رییس کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی 
بزرگترین نقطه قوت این طرح را شفافیت اطلاعاتی بخش های مختلف کشور عنوان 
کرد که براساس قانون همه دستگاه ها مکلفند اطلاعات اقتصادی خود را در اختیار 
سازمان امور مالیاتی قرار دهند. پورابراهیمی تاکید کرد، با اجرای این طرح، سازمان 
امور مالیاتی به نقطه ثقل اطلاعات اقتصادی کشور بدل خواهد شد. رییس کمیسیون 
اقتصادی مجلس شورای اسلامی بیان داشت: در این طرح با کنار گذاشته شدن 
مالیات علی الراس، اطلاعات پردازشی جمع آوری شده از ده ها مرجع آماری مشخص 
خواهد کرد هر شخص باید چه مقدار مالیات بپردازد. پورابراهیمی گفت: در صورت 
اجرایی شدن طرح تا پایان سال، از ابتدای سال آینده می توانیم شاهد رفع بخشی از 
چالش های اقتصادی کشور باشیم. به گفته وی، هم اینک مالیات بر ارزش افزوده و 
مالیات بر عملکرد، همانند سایر کشورهای جهان در ایران اعمال و دریافت می شود که 
فقط نرخ های آن متفاوت است؛ البته پایه و اساس اطلاعات در دریافت این مالیات ها 
مانند بسیاری نقاط جهان نیست و این موضوع در طرح جامع مالیاتی در دست اصلاح 
است. پورابراهیمی یادآور شد، نقایصی در حوزه مالیات بر ارزش افزوده وجود دارد که 
در لایحه ای از سوی دولت در دست اصلاح و کمیسیون اقتصادی مجلس نیز پیگیر 
آن است. به گفته این نماینده مجلس، صندوق مکانیزه فروش دیگر خلا موجود در 
نظام مالیاتی کشور است که در طرح جامع مالیاتی اصلاح خواهد شد. صندوق فروش 
عبارت است از رایانه ای که دارای نرم افزار فروشگاهی بوده و برای ثبت اطلاعات خرید 
و فروش روزانه، نگهداری هزینه و موجودی کالا در یک واحد شغلی مورد استفاده قرار 
می گیرد.  هدف از بکارگیری سامانه فروش، مدیریت خرید، فروش، هزینه و موجودی 

کالا توسط صاحبان مشاغل و صدور الکترونیکی فاکتور فروش است.

عضو هیئت رییسه کمیسیون اقتصادی مجلس  مطرح کرد

سوءمدیریت عامل ورشکستگی
 بسیاری از تعاونی ها 

عضو هیئت رییسه کمیسیون اقتصادی مجلس با بیان اینکه سوءمدیریت عاملی 
برای تعطیلی و ورشکستگی تعاونی ها به شمارمی آید،گفت:اگر تعاونی های روستایی 
در سود خرید سهیم باشند،این تعاونی ها می توانند با ورود قاطع محصولات کشاورزان 

را با نرخ مناسب خریداری کنند. 
 سیدناصرموسوی لارگانی  درباره وضعیت تعاونی های روستایی گفت:در اوایل 
انقلاب اسلامی بسیاری از اقلام مورد نیاز برای تولید محصولات کشاورزی ازجمله 
کود، بذر،سم  ازطریق  تعاونی های روستایی دراختیار  کشاورزان قرارمی گرفت و این 

درحالی است که در آن مقطع  روستاییان عضو تعاونی های روستایی بودند.
نماینده مردم فلاورجان  در مجلس شورای اسلامی،تصریح کرد:سوءمدیرت در 
تعاونی روستایی و عدم توجه به آنها،روز به روز  برخی تعاونی ها را  ورشکسته و در 
انتها  نیز برخی تعاونی ها را به  تعطیلی کشاند، بنابراین مشخص است با این اوصاف 

بسیاری از نیازهای روستاییان در روستا تامین نمی شود.
برای  عاملی  مناسب محصول کشاورز  و  موقع  به  اینکه عدم خرید  بیان  وی 
حضور دلالان  درصنعت کشاورزی است،تصریح کرد:بدیهی است که اگر تعاونی 
های روستایی در سود خرید سهیم باشند،این تعاونی ها می توانند  با ورود قاطع  
محصولات کشاورزان را با نرخ  مناسب خریداری کنند. عضوهیئت رییسه کمیسیون 
اقتصادی مجلس با بیان اینکه ما در اوایل انقلاب اسلامی شاهد رونق تعاونی های 
روستایی بودیم، یادآورشد:تعاونی روستایی در اوایل انقلاب اسلامی علاوه برخرید 
بهینه محصولات کشاورزی از کشاورزان در راستای فراهم کردن نیازمندیهای  تولیدی 

نیز حضور موثری داشتند.

مظاهری رئیس کل اسبق بانک مرکزی:

دولت راهی جز تک نرخی کردن ارز ندارد

رئیس کل اسبق بانک مرکزی  با بیان اینکه  که اگر من 
در دولت نقشی داشتم با پایین آوردن دستوری نرخ ارز 
مخالفت می کردم گفت : اگر دولت نرخ ارز را دستوری 
پایین نگه دارد نرخ ارز سال آینده بیش از 4000 تومان 

خواهد شد.
طهماسب مظاهری رئیس کل اسبق بانک مرکزی در 
گفت وگو با برنامه پایش شب گذشته در پاسخ به این سؤال 
که پیش بینی شما در مورد بازار ارز چیست گفت: دولت 
و آقای رئیس جمهور از ابتدای شروع مسئولیتشان قول 
تک نرخی کردن بازار ارز را داده بودند و به این سمت نیز 
حرکت کردند. کارهایی هم در این زمینه البته با سرعت 
بسیار کم انجام شده است، اگر می شد توصیه ای به دولت 
بکنیم این بود که بایستی سعی می کرد در سال های اول یا 
دوم فعالیت خودش تک نرخی کردن ارز را محقق بکند که 
نکرده است. وی اظهار کرد: الآن نیز قول تک نرخی کردن 
ارز را دادند و دولت راهی جز تک نرخی کردن ارز ندارد. 
تک نرخی کردن به دو معنی می تواند انجام شود یکی اینکه 
دولت یک نرخ واحد را در نظر بگیرد و بگوید این نرخی که 
اعلام می کنیم نرخ ارز است، این یک نوع تک نرخی کردن 

دولتی است و البته تک نرخی کردن اقتصادی نیست.
مظاهری گفت: نوع دوم تک نرخی یعنی اینکه به معنی 
واقعی نرخ ارز را بازار تعیین کند و البته دولت مراقبت کند 
که تنش ها و نوسان های غیرمعمول چه در جهت افزایش 
ناگهانی و چه در جهت کاهش ناگهانی جلوگیری کند و 
بازار را به آرامش برساند. اگر تک نرخی کردن به این شیوه 
دوم انجام شود برآورد کارشناسان این است که نرخ ارز 
تک نرخی بالاتر از نرخ آزاد ارز کنونی است؛ اما سیاست 
دولت و بانک مرکزی این است که ارز را تک نرخی دولتی 
کند، یعنی اینکه نرخی را دولت اعلام کند و آن نرخ تنها 
نرخ دلار موجود در بازار باشد. دولت با پشتوانه ذخایر ارزی 

بانک مرکزی از این نرخ حمایت می کند.
این اقتصاددان افزود: انگیزه دولت برای این کار نیز این 
است که از نرخ مذکور جهت تبلیغات انتخاباتی استفاده 
کند و عنوان کند که از اول دولت یازدهم نرخ دلار را 
نسبت به دولت قبل کاهش دادیم و در بازه قیمتی کمتر 

ارز در دولت قبل آن را مدیریت کردیم و نرخ  از نرخ 
ارز را افزایش ندادیم. وزیر امور اقتصادی و دارایی دولت 
اصلاحات افزود: من اگر در دولت نقشی داشتم با پایین 
آوردن دستوری نرخ ارز مخالفت می کردم، چون اقتصاد 
ما در زمان آقای احمدی نژاد نرخ 3700 تومانی را تجربه 
کرده بود. این کاهش دستوری یک کاهش تصنعی بود که 
باعث شد میلیاردها دلار از ذخایر کشور را هزینه کنیم. 
اقتصاد کار خود را می کند و به فرمان سیاست نیست. این 
اقتصاددان گفت: از آنجایی که عوامل مؤثر بر نرخ ارز از جمله 
افزایش نقدینگی در جامعه وجود دارد، تورم را نیز با فرض 
10 درصد به طور متوسط داریم )این توضیح را بدهم که 
علت اینکه تورم حدود 8 الی 9 درصد هست این است که 
سهم مسکن در سبد کالاهایی که تورم را حساب می کنند 
سهم نسبتاً بالایی است که حدود 25 درصد هزینه خانوار 
را تشکیل می دهد. مسکن تورم کمی داشته و همین باعث 
شده که تورم کل حدود هشت تا 9 درصد شود. اگر شاخص 
تورم بانک مرکزی را نگاه کنید هزینه بهداشت و درمان و 
مواد غذایی تورمی به طور نسبی حدود 14 درصد دارد( وی 
در پایان افزود: بنابراین با توجه به اینکه پایین بودن هزینه 
مسکن یک فنر جمع شده است و روزی جهش پیدا خواهد 
کرد و به نرخ خودش خواهد رسید، عوامل تورم زا راداریم 
و نقدینگی که قرار بود در سال  1395 مدیریت شود در 
انتهای سال با توجه به هزینه های دولت به 1250 میلیارد 
تومان خواهد رسید که نقدینگی سنگینی است، پیش بینی 
می شود اگر دولت نرخ ارز را دستوری پایین نگه ندارد نرخ 

ارز سال آینده بیش از 4000 تومان خواهد شد.
عبده تبریزی : بورس و بانکها بهترین گزینه 

سرمایه گذاری
حسین عبده تبریزی کارشناس اقتصادی و مشاور وزیر 
مسکن نیز در پیش بینی بازار مسکن گفت: اصولاً برنامه و 
هدف دولت این نیست که مسکن را وسیله پس انداز کند، 
همان طور که ارز هم نباید وسیله پس انداز شود. در همه 
جای دنیا مردم برای پس انداز پول خود را به بانک یا بازار 
سرمایه می دهند، بنابراین دولت هیچ علاقه ای ندارد که 

بازار خریدوفروش مسکن وسیله پس انداز شود.

عبده تبریزی گفت: خوشبختانه در حال حاضر کسی 
برای سرمایه گذاری سراغ نرخ ارز و مسکن نمی رود. مسکن 
در کشور تغییر ساختاری کرده است، در دو سه سال 
خیلی طوفانی سرمایه گذاری کلانی در مسکن گران قیمت 
و مسکن تجاری صورت گرفته و طبعاً مدت زیادی طول 
می کشد که حباب قیمتی مسکن که در آن دو سه سال 

ایجادشده تخلیه شود.
این کارشناس اقتصادی ادامه داد: برای واحدهای تجاری 
پیش بینی می کنم قیمت ها نزولی خواهد بود، در برخی 
شهرها به نسبت هر پنج خانوار یک واحد تجاری وجود 
دارد، بنابراین دیگر نیاز به واحد تجاری نداریم و مردم نیز 
اگر بخواهند کسب وکار راه بیندازند به دنبال اجاره واحد 
تجاری خواهند بود نه خرید آن. پیش بینی بعدی من در 
مورد مسکن گران قیمت است که این واحدها هم در سال 
آینده افزایش قیمتی در حد تورم نیز متصور نخواهند بود.

بانک  از  بعد  سرمایه گذاری  برای  کرد:  تصریح  وی 
بیشترین بازدهی را بازار سرمایه دارد، اگر میزان پس انداز 
مردم رقم کوچکی حدود 20 تا 30 میلیون باشد بانک ها 
بهترین جا برای سرمایه گذاری است، برای رقم های بالای 
100 میلیون تومان نیز سرمایه گذاری در بورس از طریق 

صندوق های سرمایه گذاری بهترین اقدام خواهد بود.
مسکن گزینه مناسبی برای سرمایه گذاری 

نیست
دکتر سمیه مردانی اقتصاددان و رئیس واحد مطالعات 
بازار دنیای اقتصاد نیز در تحلیل بازار مسکن گفت: بازار 
حجم  افزایش  با  شهریور  و  مرداد  ماه های  در  مسکن 
معاملات روبرو شد همین امر باعث شد که در هفت ماهه 
اول سال  1395 در مقایسه با مدت مشابه سال گذشته 
افزایش قیمت مسکن را شاهد باشیم که حدود 6 درصد 
بود این افزایش قیمت کمتر از نرخ تورم بوده و تأثیر 
آن چنانی نمی تواند بر بازار مسکن بگذارد. وی افزود: روندی 
که تا الآن شاهد بودیم یعنی افزایش قیمت مسکن کمتر 
از نرخ تورم پیش بینی می کنم تا سال آینده برقرار باشد و 
شاهد شوک قیمتی در بازار مسکن نباشیم، مسکن برای 
خرید مصرفی در حال حاضر گزینه خوبی است ولی برای 

سرمایه گذاری پیشنهاد نمی شود.
سنگینیان: اوضاع بازار بورس خوب نیست

تحلیل  در  سرمایه  بازار  تحلیلگر  سنگینیان  علی 
بازار سرمایه گفت: متأسفانه بازار سهام در حال حاضر 
که  می کند  طی  را  خود  رکودی  دوران  طولانی ترین 
سود  می گیرد.  نشاءت  اقتصاد  واقعی  بخش  از  عمدتاً 
پیش بینی شده شرکت های بورسی حدود 65 هزار میلیارد 
تومان برای سال  1393 بود که این عدد برای سال 1394 
به 58 هزار میلیارد تومان کاهش پیداکرده و برای سال 
1395 به 46 هزار میلیارد تومان کاهش پیداکرده است. 
پیش بینی من این است که برای سال 1396 این رقم 
کمتر خواهد شد. برای بازار بهابازار با توجه به مشکلات 
بانک ها و عدم گشایش های پسابرجام در سال آینده شرایط 

بهتری متصور نیستم.
بورس و مسکن جذاب ترین بازار از دید مردم 

برای سرمایه گذاری
همچنین این برنامه در سؤال نظرسنجی خود از مردم 
پرسید کدام بازار تا سال آینده بازدهی بیشتری خواهد 
داشت؟ که در پایان بیش از 30 درصد از پاسخ دهندگان 
بازار بورس و بیش از 28 درصد از مردم بازار مسکن را 
به عنوان بهترین و سودآورترین بازارها طی یک سال آینده 
برای سرمایه گذاری معرفی کردند. بازار ارز، سکه و طلا در 

رده سوم و بانک ها در رتبه آخر نظر مردم قرار گرفتند.

 بازار مسکن جهشی می شود؟ 
بازار مسکن در سال های پایانی دولت قبل )حدود چهار - پنج سال پیش( با رشد سه 
برابری قیمت مواجه شد که این رشد طی سه سال اخیر متوقف شد و روند معکوس 
به خود گرفت اما اینک به رسم تغییرات و جهش قیمتی که هرچند سال یکبار در این 
بخش رخ می دهد، بعضی سازندگان سعی دارند به بازار جو دهند و بازار را برای افزایش 
قیمت آماده کنند در حالیکه کارشناسان تاکید دارند که بازار مسکن ظرفیت افزایش 

قیمت را ندارد و دیگر قیمت ها جهش یکباره را تجربه نخواهند کرد.
به گزارش ایسنا، زمانی که دولت تدبیر و امید، زمام امور کشور را در سال 1392 در 
دست گرفت قیمت مسکن تحت تاثیر عواملی همچون استقراض بی پروای دولت قبل 
از بانک مرکزی، پروژه مسکن مهر و چاپ پول بدون پشتوانه برای این منظور با رشد 

سه برابری در سال 1391 مواجه بود.
از سوی دیگر طی سال های 1390 و 1391 تحریم ها تاثیر خود را بر قیمت ارز 
گذاشت و باعث شد قیمت دلار از 1200 به 3600 تومان افزایش یابد. به همین 
ترتیب همه  کالاها روند افزایشی گرفتند که این گرانی با تاخیری حدود شش ماهه، در 
بازار مسکن هم اتفاق افتاد. اما دولت روحانی تصمیم گرفت سیاست های قبل را کنار 
بگذارد که این تصمیم با ثبات قیمت مسکن در شرایطی که اقتصاد به طور متوسط 
تورم 15 درصدی را طی سه سال تجربه کرد همراه بود و به بیان دیگر می توان گفت 

قیمت مسکن طی سه سال اخیر 45 درصد پایین آمد.
در این خصوص مدیر عامل بانک مسکن با یادآوری جهش های قیمت مسکن در 
سال های گذشته، سیاست های پولی دولت قبل را عامل اصلی بالا رفتن تورم در کشور 
عنوان کرده و می گوید با اضافه برداشت های انجام شده در آن سال ها از بانک مرکزی، 

پایه پولی افزایش یافت که منجر به بالا رفتن تورم و سیل نقدینگی در جامعه شد.
به گفته محمدهاشم بت شکن، امروز به هیچ عنوان چنین وضعیتی را شاهد 

نخواهیم بود، زیرا هیچگونه دست درازی به پول پرقدرت بانک مرکزی نشده است.
مدیرعامل بانک مسکن اظهار کرد که در سال های گذشته همه مردم می توانستند 
در قالب مسکن مهر، بدون داشتن پس انداز وام بگیرند؛ اما امروز متقاضیان وام 
و تسهیلات باید یک سال سپرده گذاری کنند که به این ترتیب، نقدینگی های 

سرگردان تجهیز شده است.
به اعتقاد وی، به تدریج که سپرده های مردم در بانک ها افزایش می یابد، به همان 
نسبت تسهیلات نیز به مردم اعطا می شود و بر این اساس، افزایش تقاضای یکباره 

تسهیلات مسکن را شاهد نخواهیم بود.
اما در شرایطی که بعضی سازندگان سعی می کنند با استفاده از عباراتی همچون 
شوک، جهش، سونامی یا واژه هایی از این دست به بازار جو بدهند، کارشناسان 

می گویند بازار مسکن ظرفیت افزایش قیمت را ندارد.
عضو هیات مدیره انجمن انبوه سازان تهران معتقد است که قیمت مسکن در سال 
1391 آن قدر افزایش داشته که ظرفیتی برای افزایش مجدد ندارد، لذا حرکت مسکن 

از رکود به رونق نگرانی خاصی بابت افزایش قیمت ایجاد نخواهد کرد.
به گفته محمدمهدی مافی، شرایط به سمتی نیست که به دنبال کاهش قیمت 
باشیم بلکه باید به دنبال افزایش توان خرید مردم برویم که رونق اقتصادی باعث 
افزایش توان مصرف کننده می شود. در آن صورت حتی اگر قیمت مسکن بالا رود 

مردم قدرت خرید خواهند داشت.
وی ضمن تشکر از تیم مذاکره کننده هسته ای اظهارکرد: طی دو سال اخیر 
دولتمردان تنش های سیاسی و اجتماعی را خوب مدیریت کردند اما نباید منتظر 
جهش آنی در بخش های اقتصاد از جمله مسکن بود؛ چراکه معمولا تغییرات آنی، 
زودگذر هستند و تاثیر مطلوبی به جا نمی گذارند، لذا باید به دنبال تغییرات بطنی در 

سطوح اقتصادی باشیم.
 همچنین عضو هیات علمی دانشگاه پیام نور مشهد با اشاره به نقش موثر دولت در 
دوران رکود گفت: از نظر من دولت فعلی عملکرد خوبی داشته چراکه توانسته تورم 
40 درصدی را به 10 درصد کاهش دهد. در واقع یک چرخه  شوم در اقتصاد ما وجود 
داشت که در آن تورم هر روز افزایش پیدا می کرد و دولت کسری بودجه می آورد. به 
نظر من تمرکز دولت یازدهم کنترل تورم است و در این مسیر سیاست های انقباظی 

بیشتری را انجام می دهد.
به گفته صادق بافنده ایماندوست، وقتی قیمت مسکن گران نشده، نمی توانیم بگوییم 
عملکرد دولت بد بوده است. رکود بازار مسکن به این دلیل است که خانه های ساخته 
شده را کسی نمی خرد. امروز این رکود مختص بخش مسکن نبوده و همه  بخش های 
اقتصادی ما به آن مبتلاست که البته بخشی از این مساله ناشی از شرایط سیاسی 

است.
»قیمت مسکن دیگر به آسمان نمی رسد« این جمله را محمد وطن پور، یکی دیگر 

از کارشناسان اقتصاد مسکن می گوید.
به اعتقاد او، اگر در سال های گذشته ساخت مسکن با هر نوع کیفیت و قیمت 
مشتری خودش را داشت، امروز دیگر آن شرایط حاکم نیست و با توجه به حجم بالای 
خانه های خالی و نبود مشتری، کیفیت برای مشتریان مهم شده است. لذا مالکان دیگر 

نمی توانند قیمت ها را به آسمان برسانند و انتظار مشتری داشته باشند.
به گفته این کارشناس، حجم بازار مسکن بزرگ تر از آن است که سازندگان بتوانند 
قیمت ها را به دلخواه خود تعیین کنند؛ چرا که انحصار به شکل سابق در بخش 

مسکن وجود ندارد.
وی روی دست ماندن یک میلیون و 600 هزار خانه خالی در کشور را ناشی از هجوم 
بی سابقه به سمت تولید مسکن طی یک دهه گذشته دانسته و می گوید همه نهادهای 
اقتصادی و غیراقتصادی به بخش مسکن آمدند و در رکود مسکن گیر کردند؛ بنابراین 
در حال حاضر رونق یعنی انجام معاملات، نه این که قیمت ها از متری چهار میلیون به 
متری هشت میلیون تومان برسد؛ چرا که اصلا ظرفیت افزایش قیمت وجود ندارد. لذا 

انتظار پرش قیمت در آینده دور از ذهن است.

وزیر راه و شهرسازی :

قرارداد خرید هواپیما به زودی منعقد می شود 
وزیر راه و شهرسازی با بیان اینکه قرارداد خرید هواپیماها به زودی منعقد می شود، 

گفت: در حال حاضر نمایندگان بوئینگ برای مذاکره در ایران هستند. 
عباس آخوندی در حاشیه بازدید از بیست و دومین نمایشگاه مطبوعات درباره 
آخرین وضعیت انعقاد قرارداد هواپیماها گفت: در حال حاضر نمایندگان شرکت 
هواپیماسازی بوئینگ در ایران هستند تا در صورت به نتیجه رسیدن مذاکرات، قرارداد 

با آنها امضا شود.
وی در گفت وگو با خبرنگار مهر با بیان اینکه هیأت هایی از شرکت های بزرگ 
هواپیمایی دائم در حال رفت و آمد به ایران هستند، درباره آخرین وضعیت تبدیل 
تفاهم نامه خرید هواپیماهای ایرباس به قرارداد نیز گفت: تبدیل تفاهم نامه به قرارداد 
در حال طی مراحل نهایی است. وزیر راه و شهرسازی با بیان اینکه قطعا قرارداد 
هواپیماها در سال جاری امضا می شود، درباره تعداد هواپیماهای خریداری شده گفت: 

در زمان انعقاد قرارداد تعداد نهایی اعلام رسمی می شود.

نایب رئیس کمیسیون قضایی و حقوقی مجلس:

کاهش نرخ سود تسهیلات مسکن ضروری است 
نایب رئیس کمیسیون قضایی و حقوقی مجلس،با تاکید برضرورت کاهش نرخ سود 
تسهیلات مسکن، گفت: کاهش نرخ سود تسهیلات مسکن برای کمک به خانه دار 

شدن مردم ضروری است. 
یحیی کمالی پور ،با اشاره به وضعیت فعلی بازار مسکن و رکود حاکم بر آن،گفت:برای 
خروج مسکن از رکود باید تقاضا و عرضه در این بخش با هم در تعادل باشند. نماینده 
مردم جیرفت و عنبرآباد در مجلس شورای اسلامی، با بیان اینکه تسهیلات دهی در 
بحث مسکن زمانی کارآمد خواهد بود که همسو با توان مالی اقشار مختلف جامعه 
باشد،افزود:درحال حاضر نرخ های بالای در نظر گرفته شده برای وام مسکن به خانه 

دار شدن مردم نمی انجامد.
سیاست گذاری ها در بحث مسکن مورد بازنگری واقع شود

وی با تاکید براینکه باید سیاست گذاری ها در بحث مسکن مورد بازنگری واقع 
شود،تصریح کرد:شاید تسهیلات دهی در بخش مسکن بتواند رونقی در این بازار ایجاد 
کند؛اما رقم های بالای نرخ سود وامها بی انگیزه شدن مردم برای اخذ این تسهیلات 
را در پی دارد. این نماینده مردم درمجلس دهم،با بیان اینکه رقم تسهیلات مسکن 
درحال حاضر به غیر از یک مورد که به 8 درصد رسیده مابقی بیش از 15 درصد 
است،افزود:افرادی که متقاضی دریافت تسهیلات مسکن هستند به طورحتم توان 

مالی پرداخت سود بالای تسهیلات را ندارند.
مجلس پیگیر کاهش نرخ سود تسهیلات مسکن است

وی تاکید کرد:مجلس پیگیر کاهش نرخ سود تسهیلات مسکن بوده و درصورت 
لزوم این موضوع با حضور وزیر راه و شهرسازی بررسی خواهد شد. نایب رئیس 
کمیسیون قضایی و حقوقی مجلس شورای اسلامی،یادآور شد:تسهیلات دهی در 
بخش مسکن برای افزایش توان مالی مردم درجهات خانه دار شدن آن ها بوده،اما 
درحال حاضر رقم های بالای سود بانکی این مهم را به آرزویی برای متقاضیان خرید 

مسکن بدل کرده است.

گذشت پنج ماه از ابلاغ مشوق های صادراتی

چشم صادرات به مشوق های صادراتی خشک شد

مدیرعامل بورس کالا خبر داد

راه اندازی صندوق طلا در بورس کالا

اوایل خردادماه سال جاری بود که بسته حمایت از توسعه صادرات کالاهای غیرنفتی 
ابلاغ شد، اما با گذشت حدود پنج ماه از این ابلاغیه، صادرکنندگان کماکان منتظر 

عملیاتی شدن مصوبات بسته مذکور و تخصیص اعتبارات در نظر گرفته شده هستند.
به گزارش ایسنا، پنجم خرداد ماه سال جاری بود که بسته حمایت از صادرات غیرنفتی 
در چهارچوب برنامه ملی پیشبرد برون گرانی اقتصاد ملی و تحقق اهداق توسعه صادرات 
غیرنفتی به کلیه دستگاه های اجرایی کشور ابلاغ شد، با این حال پس از گذشت حدود 

160 روز از ابلاغ بسته مذکور مصوبات آن هنوز بر روی ریل اجرا قرار نگرفته اند.
منابع پیش بینی شده در دستورالعمل بسته حمایت از توسعه صادرات کالاهای 
غیرنفتی منابع صندوق توسعه ملی، منابع بانکی و منابع بودجه ای است که در مورد 
منابع صندوق توسعه ملی؛ یک میلیارد دلار سپرده ارزی دو ساله در چند بانک عامل 
که تا سقف دو میلیارد دلار قابل افزایش است و نیز سپرده گذاری مبلغ 20 هزار میلیار 
ریالی در یک دوره یک ساله با نرخ 16 درصد برای بخش صنعت و 14 درصد برای بخش 
کشاورزی و صنایع دانش بنیان از طریق بانک های عامل شامل بانک توسعه صادرات، 

بانک سپه، بانک صادرات، بانک کشاورزی و بانک صنعت و معدن است.
این در حالی است که اخیرا در مصوبه توسط هیئت امنای صندوق توسعه ملی به 
ریاست دکتر روحانی نرخ سود تسهیلات ریالی از محل این صندوق برای صادرکنندگان 
به 11 درصد کاهش یافت که این نرخ برای مناطق محروم 4 دیگر کاهش و معادل 7 
درصد تعیین شد. دومین مورد قابل اشاره منابع بانکی است که برای حمایت از صادرات 
غیرنفتی مطابق درصد اعلامی بانک مرکزی از سرجمع اعطای تسهیلات موسسات مالی 
و اعتباری که بانک مرکزی به تفکیک هر یک از بانک های عامل به صورت ارشادی اقدام 

می کند در نظر گرفته می شود.
سومین مورد در بسته حمایت از توسعه صادرات غیرنفتی منابع پیش بینی شده در 
قانون بودجه سال 1395 کل کشور برای حمایت از صادرات کالاهای غیرنفتی است که 
شامل مبلغ سه هزار میلیارد ریال اعتبار برای مشوق های صادراتی مربوط به صادرات 
غیرنفتی و غیرپتروشیمی با اولویت صادرات دانش بنیان، مبلغ 1000 میلیارد ریال یارانه 
تسهیلات واحدهای تولیدی با اولویت تولیدات صادراتی و نیز پیش بینی مبلغ 5000 

میلیارد ریال از محل هدفمند سازی یارانه ها است.
در این بسته علاوه بر منابع اعتباری اشاره شده جوایز صادراتی کالا و خدمات نیز 
در نظر گرفته شده است که در آن صادرکنندگان کالا که موفق به افزایش صادرات 
خود در سال 1395 نسبت به سال 1394 شده و یا برای اولین بار اقدام به صادرات 
کرده اند متناسب با افزایش میزان صادرات خود بین 0.5 تا 3 درصد از جوایز صادراتی 
بهره مند خواهند شد. علاوه بر این در راستای حمایت از شرکت های بزرگ صادراتی، 

صادرکنندگانی که ارزش صادرات آنها در 1395 بیش از 20 میلیون دلار باشد، درصد 
جوایز صادراتی آنها 1.5 برابر افزایش می یابد.

علی  صالح آبادی - مدیرعامل بانک توسعه صادرات -  به عنوان یکی از بانک های در 
نظر گرفته شده در ارتباط با سپرده گذاری مبلغ 20 هزار میلیارد ریالی از منابع صندوق 
توسعه ملی  روز گذشته اعلام کرده که رقم تسهیلات پرداختی به صادرکنندگان به منابع 
صندوق توسعه ملی بستگی دارد و قرار بر این بوده که صندوق 20 هزار میلیارد دلار نزد 
بانک های مختلف برای سرمایه در گردش صادرات سپرده گذاری کند که از ابتدای امسال 
سه هزار میلیارد ریال آن در اختیار بانک ها قرار گرفته است و این در حالی است که رقم 
پرداخت شده با نرخ 16 درصد یعنی همان نرخ پیش از کاهش سود به 11 درصد در 
اختیار صادرکنندگان قرار می گیرد. وی در ادامه صحبت هایش اعلام کرده که از صندوق 
توسعه ملی تقاضا شده که نرخ های جدید را که در جلسه هیئت امنای صندوق توسعه 

ملی به تصویب رسیده است در اختیار بانک ها قرار دهد.
بنابر فضای ایجاد شده به منظور توسعه صادرات کشور پس از برجام به نظر می رسد 
باید تلاش بیشتری در راستای حمایت از توسعه صادرات غیرنفتی مدنظر قرار گیرد 
چرا که علی رغم مثبت بودن تراز تجاری در سال جاری طبق گفته مسئولان به دلیل 
افت قیمت محصولات پایه نفتی و میعانات گازی از برنامه صادراتی  در نظر گرفته شده 

عقب هستیم.
طبق گزارش عملکرد شش ماه صادراتی کشور بر اساس آمار اعلامی 21.7 میلیارد دلار 
صادرات غیرنفتی داشته ایم که این رقم در سال گذشته 20.4 میلیارد دلار بوده است. 
طبق اذعان مسئولان از برنامه ریزی انجام شده در بخش صادرات غیر نفتی عقب هستیم 
چرا که بر اساس پیش بینی ها باید در پایان سال جاری 50 میلیارد دلار صادرات غیرنفتی 
محقق شود که این رقم در شش ماهه نخست سال جاری معادل 25 میلیار دلار صادرات 
می شود، این در حالی است که تنها 21.7 میلیارد دلار صادرات غیرنفتی طی شش ماهه 
نخست سال عملیاتی شده است.  نکته قابل تامل دیگر رشد ارزشی شش درصدی در 
بخش صادرات غیرنفتی بوده که نیازمند تلاش مضاعف مسئولان برای بهبود رشد ارزشی 
صادرات کشور در پایان سال است. حال باید پرسید که آیا درنگ بیشتر در زمینه ارائه 

تسهیلات به بخش صادرات به صلاح خواهد بود یا خیر؟
چراکه تصور می شد با ابلاغ بسته حمایت از صادرات غیرنفتی و تخصیص اعتبارات در 
نظر گرفته شده شاهد جهشی در خور در زمینه صادرات کالاهای غیرنفتی باشیم که با 
گذشته پنج ماه از ابلاغیه مذکور کماکان فرآیندهای اجرایی به مرحله عملیاتی نرسیده تا 
کماکان صادرکنندگان و بخش صادرات کشور چشم انتظار اجرای ابلاغیه بسته حمایت 

از صادرات کالاهای غیرنفتی و تخصیص اعتبارات در نظر گرفته شده باشند.

مدیرعامل بورس کالا می گوید باید در ایران به انبارداری به 
عنوان یک فعالیت حرفه ای بیشتر توجه شود، چرا که هر انبار 
می  تواند نقش یک تالار را داشته باشد او همچنین با اشاره به 
حجم مبادلات طلا در کشور خبر از راه اندازی صندوق های 

طلا در بورس کالا می دهد.
حامد سلطانی نژاد  اظهار کرد: بورس کالا در حال حاضر 
به سمتی حرکت می کند که بازیگران جدیدی را جذب کند. 
ما دنبال راه اندازی صندوق های طلا هستیم. چرا که حجم 
طلایی که در ایران مبادله می شود بسیار بالا است. البته 
رقم دقیقی در این مورد وجود ندارد، ولی حداقل روی سکه 
طلا که ما آن  را رصد می کنیم حجم بالای معامله صورت 
می گیرد.وی افزود: این حجم بالای معاملات طلا می تواند به 
علت فرهنگ مردم ما باشد. ما می توانیم در فرصت نمایشگاه  
بورس این صندوق را معرفی کنیم. اکثرا شرکت های سرمایه 
گذاری و بانک ها می توانند در این حوزه کار کنند.مدیرعامل 
بورس کالا با اشاره به عدم موفقیت بازارهایی همچون قرارداد 
آتی شمش طلا و مفتول مس در سال های گذشته گفت: 
خیلی از عدم موفقیت های ما در بازارهایی مثل بازار قرارداد 
آتی شمش طلا و مفتول مس در سال های گذشته ناشی از 

عدم وجود بازیگر بوده است. آن بازیگران زمانی به این بازار 
ورود پیدا می کنند که با بازار  آشنا شوند و نمایشگاه می تواند 
یک اشنایی اولیه ای برای این فعالان بازار سرمایه به وجود 
آورد.سلطانی نژاد  با بیان اینکه گسترش بورس های کالایی 
می تواند از طریق گسترش انبارها صورت پذیرد، اظهار کرد: 
می توانیم به جای اینکه تالار تاسیس کنیم، انبار داشته 
باشیم و انبارها را در اقصی نقاط کشور پذیرش کنیم. هر 
انبار می تواند نقش تالار را برای بورس کالای ایران ایفا کند.

وی تاکید کرد: باید به بحث انبارداری به عنوان یک فعالیت 
حرفه ای در ایران بیشتر توجه شود چرا که انبار پشتوانه ای 
برای تولید کالا است. انبار کمک می کند که بازار ثانویه کالاها  
در بورس کالا به وجود آید چون همه تولیدکننده هایی که 
در بورس کالا هستند هفته ای یک یا دو روز محصول خود 
را در بورس عرضه کنند و در این یکی دو روز احتمال دارد 
بازار به معنای واقعی خود شکل نگیرد. بازار زمانی شکل 
می گیرد که من به عنوان یک تولیدکننده انبوه هر زمانی 
که خواستم بتوانم از بورس کالا تیرآهن بخرم. این موضوع 
زمانی اتفاق می افتد که کالاها در انبار ذخیره شده باشند، 
گواهی سپرده اش صادر شده و اسنادش مورد معامله قرار 

گیرد.مدیرعامل بورس کالا توضیح داد: به نظر من وقتی کالا 
را داخل انبار می گذاریم و می خواهیم گواهی سپرده اش را 
به  بازار عرضه کنیم مثل این است که انگشتمان روی ماشه 
است و هر لحظه ای که خواستیم می توانیم شلیک کنیم. 
در حالی که وقتی می خواهیم کالا را از انبار تولیدکننده با 
اطلاعیه عرضه روی تابلو بیاوریم باید یک روز قبل اطلاعیه 
عرضه بدهیم، اما در سیستم گواهی سپرده، اطلاعیه عرضه 
لازم نیست و فروشنده و کالا مشخص و در سیستم ثبت 
است که این افراد این کالا را در کدام انبارها دارند. بنابراین 
دیگر نیازی به اطلاعیه عرضه نخواهد بود. سلطانی نژاد با 
اشاره به بحث سلف فروشی در بورس های کالایی گفت: 
سلف فروشی در بورس های کالایی بسیار متداول است. یک 
نگرانی که عرضه کنندگان خارجی یا واردکننده ها دارند این 
است که کالایی را وارد کنند و نتوانند آن را بفروشند. ما به 
آن ها این فرصت را می دهیم که با سپردن یک تضمین در 
اتاق پایاپای ما، کالایشان را در بورس کالا به صورت سلف 
عرضه کنند و اگر فروش رفت آن کالا را وارد کنند. این 
فرصتی است که در هیچ کجا غیر از بورس به واردکنندگان 

داده نمی شود.
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پورحیدری؛ سرمربی نابغه

منصور پورحیدری در عرصه مربیگری از موفق ترین چهره های تاریخ فوتبال ایران 
است. بد نیست مروری برنشانه های نبوغ سرمربیگری این مرد محجوب داشته باشید 

؛ با 4 مثال از بهترین سال های او:
استقلال رویایی

 به گواه بسیاری و به گواه نتایج، استقلال سال های 69 و 70 بهترین استقلال تاریخ 
است. استقلالی که قهرمانی لیگ سراسری قدس را در خرداد 69 به دست آورد؛ 
سپس جام باشگاه های آسیا را فتح کرد و در ادامه باشگاه های تهران را پس از پنج 
سال قهرمانی پیاپی پرسپولیس در بهمن 70 از آن خود کرد. آن استقلال ساخته ی 
دست منصور پورحیدری بود. او در سال 68 به استقلال بازگشت و اگرچه با شکست 
در دربی، جام باشگاه های تهران را به پروین واگذار کرد، اما با شناسایی نقاط ضعف 
تیمش، عابدزاده، فنونی زاده، حسن زاده، فلاحت زاده و ... را به تیمش اضافه کرد و در 
ادامه یک مربی مجاری به نام بونژاک )که به دعوت کمیته المپیک به ایران آمده بود( 
را به کادر فنی اش اضافه کرد. در حالی که قبل از او، پروین هدیه کمیته المپیک را 
پس فرستاده بود، اما پورحیدری در آن سال ها ابایی از استفاده از یک تمرین دهنده 
خارجی مسلط به علم روز نداشت. همین شد که بونژاک با هزینه  کمیته المپیک 
به استقلال آمد و در ادامه همین بونژاک بود که به پورحیدری پیشنهاد استفاده از 
سیستم سه-پنج-دو را )که با آن آلمان در جام جهانی نود قهرمان شده بود( داد تا 
برای اولین بار در ایران سیستم متکی به یک دفاع پوششی و دو دفاع یارگیر و دو 
پیستون راست و چپ مد شود. بدین ترتیب در استقلال رویایی، عابدزاده دروازبان 
بود، شاهین بیانی دفاع آخر، فرشاد فلاحت زاده و رضا حسن زاده مدافعان یارگیر، 
جواد زرینچه پیستون راست، صادق ورمزیار پیستون چپ، مهدی فنونی زاده هافبک 
دفاعی، مجیدنامجومطلق و شاهرخ بیانی دو هافبک دیگر و در خط حمله مرفاوی 
و سرخاب قرار می گرفتند. بازیکنانی نظیر قلعه نویی، چنگیز، احدی، هاشمی مقدم و 
... نیز به تناوب به بازی گرفته می شدند. البته از این جمع زرینچه به کشاورز رفت تا 
افتخار قهرمانی آسیا را از دست دهد. هنر پورحیدری به غیر از پیاده کردن سیستمی 
نوین در آن زمان، کنترل حاشیه های تیمی بود که در آن معضل بازوبند کاپیتانی و 
اختلافات درونی می رفت تا در اردوی شمال قبل از مرحله نهایی جام باشگاه های آسیا 
در تابستان 70، تیم را دچار فروپاشی کند. اما پورحیدری با تدبیرش کاری کرد که 

همان تیم دو هفته بعد قهرمان آسیا شود.
منصوریان مهاجم کاذب

 استقلال پس از نایب قهرمانی در لیگ 73 و پشت سر گذاشتن دربی جنجالی آن 
سال، پا به لیگ آزادگان 74 گذاشت؛ آن هم در حالی که قلعه نویی، فکری، ورمزیار 
و غفوری های اصل با محرومیت شش ماهه مواجه بودند. اما به یکباره با شروع لیگ 
نصراله عبدالهی، سرمربی تیم بنای رفتن گذاشت. استقلال هفته اول در تهران به 
برق شیراز باخت و در هفته دوم، بدون سرمربی، با گل دقیقه 94 با کشاورز دو-دو 
مساوی کرد. اینجا باز هم در شرایط بحرانی دست نیاز به سوی مردی دراز شد که 
در میانه های سال 71 به دلایل نامعلومی از استقلال جدا شده بود. پورحیدری این  
بار نیز فداکارانه سرمربیگری تیم بحران زده ای که با سلیقه مربی دیگری بسته شده 
بود را به عهده گرفت و یک ماه بعد، در دربی تهران پرسپولیس را سه بر یک برد. او 
در چند بازی، علیرضا منصوریان را که ابتدای فصل به استقلال پیوسته بود، به عنوان 
مهاجم کاذب به میدان فرستاد تا این بازیکن یکی از بهترین گلزنان استقلال در آن 
فصل شود. در آن سال ها که همه تیم ها با دو مهاجم بازی می کردند، پورحیدری 
مهاجم کاذب یا سایه را در تیمش به کار گرفت تا منصوریان به عنوان پدیده فوتبال 
ایران در آن سال معرفی شود و پس از عابدزاده موثرترین و بهترین بازیکن لیگ 
74 شود. استقلال در آن فصل اغلب تیم های بالای جدول نظیر پرسپولیس، بهمن 
و پاس را برد اما امتیاز دادن به تیم های پایین جدول، نهایتاً این تیم را سوم کرد. اما 
جام حذفی در نهایت نصیب استقلال و منصورخانی شد که تیم بحران زده را تا پای 

قهرمانی لیگ برد.
وقتی کریمی مدافع شد

 ایران با اغلب ستاره های جام جهانی 98 عازم بازی های آسیایی بانکوک شده بود تا 
مدال طلای این بازی ها را به دست آورد. اما یک باخت عجیب و غیرمنتظره با نتیجه 
چهار بر دو مقابل عمان، اوضاع را مشوش کرد. با این حال پورحیدری به عنوان 
سرمربی تیم ملی که جانشین جلال طالبی دوست و همبازی قدیمی اش شده بود، با 
چند تغییر در ترکیب تیم ملی، به راحتی ایران را قهرمان کرد. ابتدا در دروازه بهزاد 
غلامپور را جانشین نیما نکیسای جام جهانی رفته کرد. سپس جواد زرینچه را از دفاع 
یارگیر به پست دفاع آخر برد تا نادر محمدخانی که در برابر عمان پر اشتباه ظاهر 
شده بود به دفاع کنار منتقل شود. علی کریمی با تکنیک را که تازه چند بازی در 
پرسپولیس انجام داده بود و هنوز اعتماد به نفس لازم برای نشان دادن تکنیک نابش 
در میان ستارگان رنگارنگ پرسپولیس را پیدا نکرده بود، در پست پیستون چپ به 
بازی گرفت و علی موسوی را به عنوان زوج علی دایی در غیاب خداداد عزیزی، رو 
کرد. غلامپور و زرینچه آرامش را به خط دفاع آوردند، کریمی با افزایش اعتماد به 
نفسش تکنیک نابش را به رخ آسیا کشید و در فینال گل زد تا بازیکنی که حتی اگر 
به تیم ملی دعوت نمی شد صدای اعتراض هیچ کس بلند نمی شد، به عنوان ستاره 
و پدیده ایران معرفی شود. موسوی نیز پنج گل زد و به بایر لورکوزن که دومین تیم 
جدول رده بندی بوندس لیگا بود، ترانسفر شد. وحید هاشمیان نیز با درخشش در 
این بازی ها به هامبورگ رفت. این نیز بخشی از هنر منصور پورحیدری در شناسایی 

بازیکنان مستعد بود.
هاشمی نسب؛ تکخال در آستین

 انتقال مهدی هاشمی نسب از پرسپولیس به استقلال، دربی دی ماه 1379 را به  
بالاترین درجه حساسیتش در تاریخ دربی ها تا آن زمان رسانده بود. پروین پیش بینی 
کرده بود که هاشمی نسب در این دربی اخراج می شود. او برای این  کار بر روی 
بازی های روانی مهاجمانش به خصوص پایان رأفت حساب باز کرده بود. اما بازی 
که آغاز شد سورپرایز بزرگ پورحیدری چشم ها را خیره کرد. هاشمی نسب با تدبیر 
پورحیدری در خط حمله استقلال قرار گرفت تا او که به فکر گلزنی به پرسپولیس 
بود با خیال راحت و بدون فکر کردن به وظایف دفاعی در خط آتش استقلال قرار 
گیرد و حاشیه بازی از دفاع استقلال به منطقه دفاعی پرسپولیس منتقل شود. تدبیر 
پورحیدری و رودستی که او به پروین در این بازی زد، باعث شد تا نقشه های پروین 
برای بازی های روانی به هم خورده و هاشمی نسب زهرش را با گلزنی در دربی بریزد.

چرا دیگر "ساکت" به تمرینات تیم ملی نمی رود؟
مدیر سازمان تیم های ملی فوتبال بر اساس شواهد و قرائن همکاری نزدیکش با 
تیم ملی بزرگسالان را قطع کرده است موضوعی که پیشینه اش به ماجرایی جالب 

بازمی گردد.

از وقتی مهدی تاج به ریاست فدراسیون فوتبال برگزیده شد، محمدرضا ساکت را به 
عنوان مدیر سازمان تیم های ملی منصوب کرد تا این مدیر با تجربه تمام دغدغه های 
کارلوس کی روش را دنبال کند و با اختیار تامی که داشته، آنها را بر طرف کند. ساکت 
به عنوان واسطه ای فعال و البته کار راه انداز بین کارلوس کی روش و مهدی تاج عمل 
می کرد و در نتیجه  این اتفاق، ارتباط بین سرمربی تیم   ملی و رییس فدراسیون فوتبال 
کمتر و کمتر شده بود. این کار از نظر مدیریتی اتفاق خوبی بود و باعث شد حداقل 
تا حدود زیادی از تنش های پیرامون تیم ملی به دلیل رفع سریع کمبودها کاسته 
شود. کارلوس کی روش که همیشه نقطه نظرات خاص خود را دارد و گاهی برای بهتر 
شدن وضعیت تیم   ملی دغدغه هایی را مطرح می کند این بار از طریق افشین پیروانی 
درخواست یک جلسه خصوصی با مهدی تاج آن هم بدون حضور نفر سومی - حتی 
ساکت - را مطرح می کند، اما این درخواست ابتدائا به جهت اینکه از نظر تاج بوی تعیین 
تکلیف می داده با مخالفت او همراه می شود. واکنش تاج به این درخواست کی روش، 
باعث دلخوری مربی پرتغالی تیم ملی می شود، در حالی که کی روش به عنوان سرمربی 
تیم   ملی حق داشته چنین جلسه ای در درخواست کند. تاج در ادامه پی به اصل ماجرا 
می برد و با برگزاری جلسه ای با کی روش به قول خودش "مسائل را حل می کند." این 
اتفاق قبل از جنجالی بود که امیر عابدینی با صحبت هایش ایجاد کرد. در ادامه روند 
کار به گونه ای پیش رفت که "محمدرضا ساکت" تصمیم گرفت حداقل به شیوه  سابق 
با تیم بزرگسالان عمل نکند و کمتر در اردوهای تیم ملی حضور داشته باشد. نکته ای 
که در عمل در چند روز تمرینات اخیر تیم ملی در تهران نشان داده است. در هر حال 
تصمیم های این چنینی در فدراسیون فوتبال و تیم های ملی اگر در راستای تقویت و 
رفع مشکلات باشد خوب و شایسته است. در غیر این صورت باید مورد نقد قرار بگیرد.
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تدارک وسیع کشتی گیران قم برای اعزام به 5 میدان بین المللی
گزارش از رضا جعفری

پیکارهای  آستانه  در  قم  استان  کشتی گیران 
قهرمانی کشور برای کسب مجوز اعزام به 5 میدان 
بین المللی و همچنین سهمیه مسابقات جهانی و 

آسیایی 2017 تدارک وسیعی دیده اند.
 هشت ماه سپری شده از سال 1395 تا کنون 
برای کشتی استان قم سه مدال آسیایی از رده های 
سنی نوجوانان و جوانان، یک مدال جهانی از کشتی 
آلیش و چندین عنوان بین المللی به همراه داشته و 
خانواده این رشته افتخار آفرین و مدال آور امیدوارند 
که کشتی قم در روزها و ماه های باقی مانده از سال 
این رشته  جاری همچنان در میادین پیش روی 

پرفروغ ظاهر شوند.
*کسب مدال نقره کشتی فرنگی

 نوجوانان آسیا
امسال یکی از سه مدال کسب شده ورزش قم و 
رشته کشتی از مسابقات قهرمانی آسیا با درخشش 
یکی از کشتی گیران با استعداد رشته فرنگی یعنی 
رضا مردی به دست آمد، کشتی گیری که در وزن 
54 کیلوگرم با درخشش در پیکارهای انتخابی تیم 

ملی سهمیه سفر به مسابقات آسیایی را گرفت.
و  قم  کشتی  آینده دار  نخبه های  از  که  مردی 
کشورمان به شمار می رود در این رقابت ها فراتر 
از انتظار ظاهر شد و با شکست حریفان خود از 
کشورهای مختلف گام به دیدار نهایی این وزن نیز 
گذاشت اما با بداقبالی بر اساس پوئن اخطار به حریف 
خود از قزاقستان باخت و صاحب نشان نقره آسیا 

شد.
*اختصاص 2 مدال طلا و برنز جوانان آسیا 

به کشتی قم
کشتی گیران رده سنی جوانان استان قم امسال 
شاخص ترین کشتی گیران این استان در رقابت های 
برون مرزی سال 2016 بودند زیرا دو کشتی گیر 
فرنگی کار قم در رقابت های قهرمانی 2016 جوانان 
آسیا موفق به کسب مدال شدند و یک نماینده نیز از 
استان قم در مسابقات جهانی جوانان به میدان رفت.

در مسابقات کشتی فرنگی قهرمانی جوانان آسیا 
که خرداد ماه امسال در کشور فیلیپین به انجام 
رسید دو کشتی گیر اعزامی قم در ترکیب تیم ملی 
کشورمان علیرضا نجاتی و مهدی ابراهیمی بودند که 
خوشبختانه با دست پر و کسب مدال  های طلا و برنز 

از این جام بازگشتند.

علیرضا نجاتی در وزن 50 کیلوگرم پیکارهای 
کشتی فرنگی قهرمانی جوانان آسیا امسال توانست 
مقام سوم و نشان برنز را به ارمغان بیاورد، ضمن اینکه 
مهدی ابراهیمی در وزن 74 کیلوگرم با پشت سر 
به مقام نخست و عنوان  گذاشتن تمام حریفان 

قهرمانی و نشان طلا دست پیدا کرد.
وی یادآور شد: مهدی ابراهیمی به عنوان دارنده 
مدال های طلای رده های سنی جوانان و بزرگسالان 
کشتی فرنگی کشورمان در سال 1394 مسابقات 
قهرمانی کشور و نفر نخست جوانان آسیا، همراه 
با تیم ملی به رقابت های جهانی 2016 جوانان در 

ماکون فرانسه نیز اعزام شد اما به مدال نرسید.
*کشتی گیران قم در کمین سهمیه های 

مسابقات برون مرزی 2017
اکنون که از سوی فدراسیون کشتی برنامه  فنی 
رده سنی جوانان کشتی فرنگی و آزاد در 6 ماهه دوم 
سال 95 اعلام شده است، کشتی گیران قم بیش از 
پنج میدان بین المللی در هر دو رشته پیش روی خود 
دارند و چنانچه توان خود را به کار بگیرند، عضو تیم 

ملی در این تورنمنت ها خواهند بود.
آمادگی  از  قم  استان  کشتی  هیأت  دبیر 
کشتی گیران این استان برای همراهی تیم های ملی 
کشتی فرنگی و آزاد رده سنی جوانان کشورمان در 
بیش از پنج تورنمنت و رویداد بین المللی داخلی و 

برون مرزی این رده سنی خبر داد و به خبرنگار فارس 
گفت: برخی از این میادین در سال جاری میلادی و 
تعدادی دیگر نیز در سال 2017 برنامه ریزی شده و 
نمایندگان قم برای کسب سهمیه اعزام به آن آماده 

هستند.
احمد رضایی با اشاره به برنامه های مهم کشتی 
جوانان در 6 ماه دوم سال جاری، خاطرنشان کرد: 
در کشتی آزاد رده سنی جوانان با توجه به برنامه 
فدراسیون کشتی در نیمه دوم سال جاری، مسابقات 
قهرمانی کشور در سه گروه به میزبانی اسلام آباد غرب 
استان کرمانشاه، شهر تبریز و شهرستان خوی از اول 
تا نهم مهر ماه به انجام رسیده است و کشتی گیران 

قم حضور موفقی در این مسابقات داشتند.
دیگر رقابت برنامه ریزی شده در رشته کشتی آزاد 
رده سنی جوانان، مسابقات کشتی عمومی قهرمانی 
کشور است که روزهای پایانی مهر ماه به انجام رسید 
و بعد از آن نوبت به نخستین میدان بین المللی این 
رشته رسید که جام شاهد بود و از پنجم تا هفتم 

آبان برگزار شد.
*رقابت کشتی گیران آزادکار 

در مسابقات جام بین المللی شاهد
در شرایطی که اردوی تدارکاتی ملی پوشان کشتی 
آزاد جوانان ایران برای حضور در جام بین المللی 
شاهد برگزار می شود، کشتی گیران حاضر در اردوی 

مقدماتی تیم ملی کشتی آزاد جوانان در سه گروه از 
هجدهم آبان تا هشتم دی ماه سال جاری زیر نظر 

کادر فنی تمرین خواهند کرد.
رقابت های  به  اعزامی  تیم  تدارکاتی  اردوی 
بین المللی جام جهان پهلوان تختی از هجدهم تا 
بیست و هشتم دی ماه برگزار می شود و کشتی گیران 
عضو تیم ملی کشتی آزاد جوانان ایران نیز از سی ام 
دی ماه تا اول بهمن در تهران برای کسب مدال از 

جام بین المللی به روی تشک خواهند رفت.
همچنین اردوی تدارکاتی تیم ملی کشتی آزاد 
جوانان برای حضور در تورنمنت بین المللی جام 
بهمن  تا چهاردهم  از ششم  بلغارستان  دانکلوف 
تشکیل می شود در حالی که اعزام تیم ملی کشتی 
به این رقابت ها از شانزدهم تا هجدهم بهمن ماه سال 

جاری انجام خواهد شد.
بعد از آن نوبت به تشکیل اردوی مقدماتی تیم 
ملی جوانان ایران در مرحله چهارم برای روزهای 15 
تا 25 اسفند می رسد و رقابت های انتخابی تیم ملی 
کشتی آزاد جوانان نیز برای نیمه دوم فروردین ماه 
سال آینده از سوی فدراسیون کشتی برنامه ریزی 

شده است.
*اعزام فرنگی کاران جوان به جام بین المللی 

تورلیخانف قزاقستان
رئیس هیأت کشتی استان قم نیز در گفت وگو با 

خبرنگار فارس به برنامه های پیش روی کشتی گیران 
جوان فرنگی کار قم اشاره و عنوان کرد: رقابت های 
این رده سنی  قهرمانی کشور در  فرنگی  کشتی 
کرمانشاه  ،  استان  غرب  اسلام آباد  در  آزاد  همانند 
رشت و شهرستان خوی همانند کشتی آزاد انجام 

شده است.
محسن حلوایی با اشاره به اعزام کشتی گیران جوان 
کشورمان به رقابت های بین المللی جام تورلیخانف در 
کشور قزاقستان، بیان کرد: اردوی تدارکاتی تیم ملی 
کشتی فرنگی جوانان برای حضور در این رقابت ها 
اعزام  و  برگزار شده  ماه  مهر  شانزدهم  تا  نهم  از 

ملی پوشان نیز در دستور کار فدراسیون است.
کشتی گیران فرنگی کار جوان استان قم به همراه 
رقبای خود از سایر استان ها، رقابت های قهرمانی 
این  و  گذاشتند  نیز پشت سر  را  عمومی کشور 
پیکارها در هفته پایانی مهر به انجام رسید و بعد از 
آن فرنگی کاران به اردوی تدارکاتی رفتند تا در جام 

بین المللی شاهد با حریفان خود کشتی بگیرند.
*رقابت کشتی گیران قم در جام بین المللی 

تختی و جام سیراکوف بلغارستان
وی یادآور شد: اردوی مقدماتی تیم های ملی در 
سه بخش از هجدهم آبان تا دهم دی ماه به انجام 
خواهد رسید، ضمن اینکه تیم ملی جوانان برای 
حضور در جام بین المللی تختی از هجدهم تا بیست 
و هشتم دی به اردو می رود و کشتی های این جام 
روزهای 30 دی تا اول بهمن به انجام خواهد رسید.

رئیس هیأت کشتی استان قم بیان کرد: تیم 
ملی کشتی فرنگی جوانان در روزهای پایانی سال 
رقابت های بین المللی جام سیراکوف بلغارستان را نیز 
پیش رو دارد و این جام از هفتم تا نهم اسفند برگزار 
می شود اما تیم ملی پیش از این اعزام از سی ام بهمن 
تا ششم اسفند به اردو خواهد رفت و اردوی مقدماتی 
تیم ملی کشتی فرنگی جوانان از 15 تا 25 اسفند و 
رقابت های انتخابی تیم ملی در نیمه دوم فروردین 
سال جدید از برنامه های دیگر این رده سنی هستند.

وی با بیان اینکه کشتی  فرنگی هر ساله برای ورزش 
قم و خانواده بزرگ این رشته از میادین داخلی و 
برون مرزی افتخارات زیادی کسب می کند، در پایان 
اظهار کرد: امیدواری ما نسبت به تداوم این رشته در 
میادین داخلی سال جاری و رویدادهای برون مرزی 
سال 2017 همچنان زیاد است، ضمن اینکه با تلاش 
مربیان رشته آزاد به زودی کشتی گیران آزادکار نیز 

عملکرد خوبی از خود نشان خواهند داد.

 خط قرمز کی روش روی نام یاران وفادار

چهار شگفتی در لیست جدید کی روش
سرمربی تیم ملی فهرست جدید تیم ملی را با تغییرات عجیب و دور از انتظاری 

اعلام کرد تا ایرانی ها نیز به اندازه حریفان تیم ملی از این لیست متعجب شوند.
 لیست اعلام شده از سوی کارلوس کی روش برای دیدار برابر گینه و سوریه 

مملو از شگفتی است.
 بازگشت سوشا مکانی، دعوت از وحید امیری که در روزهای گذشته با مصدومیت 
دست و پنجه نرم می کند و البته خط خوردن بازیکنان وفادار به کی روش یعنی 

تیموریان و حقیقی از دیگر شگفتی های این لیست است.
بیشترین تغییر درون دروازه

محمدرضا اخباری با مصدومیت بیرانوند و شرایط حقیقی حالا دروازه بان اول 
تیم ملی است. رشید مظاهری که پیش از این در اردوهای تیم ملی حضور داشت 
به عنوان دروازه بان دوم تیم ملی معرفی شده و البته لیست تیم ملی یک سورپرایز 

دارد.
 سوشا مکانی بعد از حضور در لیگ دو نروژ به دروازه تیم ملی بازگشته و این 
شانس را دارد تا بازگشت به فوتبال ایران را با دعوت شدن به تیم ملی جشن بگیرد. 
هر چند در لیگ برتر دروازه بان هایی مانند حامد لک حضور دارند که شرایط 
بهتری نسبت به مکانی دارند اما خوب کی روش است و سلایقی که او را متمایز 

کرده است.
ثبات در خط دفاعی

از  بعد  منتظری  پژمان  بازگشت 
مصدومیت و خط خوردن وریا غفوری 
به دلیل مصدومیت موضوعی اجتناب 
ناپذیر در ترکیب تیم ملی بود. حسین 
ماهینی نیز چهره جدید خط دفاعی 
تیم ملی است که با توجه به درخشش 
او در ترکیب بهترین خط دفاعی لیگ 
اتفاقی قابل انتظار بود. سرمربی تیم 
ملی حالا برای هر پست خود در خط 
دفاع حداقل دو بازیکن آماده دارد تا کار 

سختی برای انتخاب ترکیب خط دفاعی تیم ملی نداشته باشد.
علامت سوال بزرگ

 در خط میانی
آندرانیک تیموریان کاپیتان اول تیم 
ملی با تصمیم کی روش دیگر در جمع 
ملی پوشان حضور ندارد تا انتخاب زوج 
سعید عزت اللهی با توجه به محرومیت 
حاج صفی تبدیل به سوالی مهم شود. 

علی کریمی که شرایط خوبی در 
کمال  کنار  در  ندارد  کرواسی  لیگ 
کامیابی نیا بازیکنان تازه وارد لیست تیم 
ملی هستند که البته کی روش خیلی با 

آنها غریبه نیست. کامیابی نیا هفته های گذشته در ترکیب پرسپولیس شرایط فوق 
العاده ای داشته تا انتخاب زوج عزت اللهی از میان او و ابراهیمی یکی از ابهام های 

بزرگ تیم ملی باشد.
 سرمربی تیم ملی سروش رفیعی و داریوش شجاعیان دو بازیکن ثابت اردوهای 
خود را نیز در سفر به مالزی همراه نخواهد داشت تا اتفاقات عجیب لیست کی 

روش تکمیل شود.
به امید درخشش جانشین آزمون

خط حمله تیم ملی بازیکن جدیدی 
ندارد و سرمربی تیم ملی تنها مهدی 
طارمی را که در دیدارهای گذشته در 
دو سمت خط حمله به میدان فرستاده 
پیکان هجومی خود  نوک  به  را  بود 
منتقل کرده است. کریم انصاری فرد 
آماده در کنار رضا قوچان نژاد که در 
لیگ هلند ستاره ای درخشان است 
شانس های اصلی جانشینی آزمون 
هستند که البته به نظر می رسد قوچان 
نژاد شانس بیشتری برای حضور در ترکیب اولیه خواهد داشت و کی روش امیدوار 

است بازیکن گلزن تیم ملی جانشین مناسبی برای آزمون باشد.

حمایت از تیم ملی برای تکمیل پنج ضلعی پیروزی های فوتبال ایران
تیم ملی فوتبال ایران با حمایت همه جانبه از تیم، 
کادرفنی و بازیکنان می تواند پنجگانه موفقیت فوتبال ایران 
در رقابت های بین المللی را تکمیل کند و فضای روانی 

مطلوبی را به جامعه ایران هدیه کند.
تجربه  را  خوبی  روزگار  ایران  فوتبال  سال ها  از  پس 
می کند. پرچم فوتبال ایران در جای جای جهان بلند آوازه 
شده و بیرق های پیروزی یکی پشت دیگری به اهتزاز در 
می آیند. از درگذشت تلخ و ناگوار "پدر استقلال" منصور 
پورحیدری اگر بگذریم و تلخ کامی اش را به کنار بگذاریم، 
حال و احوال فوتبال ایران خوب است و جز این داغ، غم 

دیگری ندارد.
ابتدا تیم   ملی فوتسال ایران افتخار آفرید و برای نخستین 
بار به عنوان یک تیم ورزشی ایرانی روی یک سکوی 
جهانی ایستاد. سپس تیم های ملی نوجوانان و جوانان ایران 
پشت سر هم به جام جهانی صعود کردند و رقابت خوب و 

قابل تقدیری در قاره کهن داشتند.
در ادامه ملی پوشان فوتبال ساحلی گل کاشتند و نایب 
قهرمانی مسابقات بین قاره ای را از آن خود کردند. شکست 
تیم های قدرتمندی همچون روسیه و تاهیتی و رقابت 

نفسگیر با برزیل از قدرت و توان ایرانی ها حکایت داشت.
این چهار تیم نشان دادند که فوتبال ایران توانایی کسب 
مقام و فتح سکوها را دارد، اما کُمیت هر چهار تیم در بخش 
تدارکات می لنگید و چه بسا اگر تدارکات استاندارد در حد 
جهانی برایشان فراهم بود، به جای نایب قهرمانی و سومی، 

جایگاه های بالاتری را کسب می کردند.
اینک ضلع پنجم موفقیت، انتظار ایران را می کشد. اگر 
تیم   ملی فوتبال هم به جام جهانی روسیه برسد و در 
آنجا عملکرد خوبی داشته باشد، پنجه آفتاب موفقیت در 
آسمان فوتبال ایران می درخشد و گرمایش، چرخ فوتبال را 
می گرداند و روز به روز برای اقبال این رشته پرطرفدار در 

ایران افزوده می شود.
رقابت در فوتبال برای رسیدن به جام جهانی یکی از 
سخت ترین کارهای ممکن است. تمام کشورهایی که 
در این زمینه  فعال اند، در فوتبال سرمایه گذاری زیادی 

می کنند و برای کسب موفقیت خرج می کنند.
قطر، امارات و عربستان بچه  پولدارهای منطقه خلیج 
فارس هستند که حاضرند برای موفقیت و در آغوش 
گرفتن شاهد پیروزی دست به هر کاری بزنند و خرج 

کردن دلارهای نفتی فقط بخشی از این همه کار است.
ایران تاکنون با سختی های زیادی  تیم   ملی فوتبال 
روبرو بوده و آماده سازی اش با مشکل همراه بوده است؛ 
از زمین تمرین بی کیفیت تا لباس های نافرم و بازی های 
تدارکاتی که یکی پس از دیگری لغو می شوند. با این حال، 
فوتبال ایران، اول آسیا است و چند سال است به هیچ تیم 
آسیایی نباخته است. این فقط از بت. بالای تیم   ملی و هنر 
کادرفنی اش حکایت دارد، اما وظیفه سایر نهادها و افراد 

مسئول را نفی نمی کند.
تیم   ملی بازیکنان جوانی دارد که برای جام جهانی 
روسیه و آینده فوتبال ایران، بهترین گنجینه هستند، اما 
آنها برای آماده شدن و حرفه ای و قدرتمند شدن باید بازی 
کنند. بازی کردن با تیم های خوب جهان و شرکت در 
اردوهای متنوع و حرفه ای تنها راه بهتر شدن و ستاره شدن 

این فوتبالیست های جوان است. 
این زمینه  مدیریت فدراسیون "باید" تلاشش را در 
بیشتر کند و از هیچ کاری دریغ نکند تا به بهترین شکل، 
تدارکات تیم   ملی آماده شود، در این بخش، هیچ بهانه ای 
کشورهای  ملی  تیم های  وقتی  نیست.  پذیرش  قابل 
معتبر در رشته های غیر فوتبال با ایران بازی تدارکاتی 
انجام می دهند، پس دیگر بحث ارتباط های سیاسی و 
تحریم ها و این گونه مسائل مطرح نیست و نباید دستاویز 
کم کاری های مسئولان شود. از طرف دیگر، تیم   ملی در 
ایران، زمین تمرین مناسب ندارد و از سرناچاری در زمین 
پژوهشگاه صنعت نفت تمرین می کند که زمین کوچکی 
است و فضای کافی برای طراحی تمرین ها مناسب را ندارد.

برای کشوری که این همه سرمایه دارد و در جای جایش 
آب و خاک و هوای مطلوب وجود دارد، ننگ است که 
یک زمین چمن استاندارد برای تمرین تیم   ملی اش نداشته 
باشد. هر چند وقتی ساخت ورزشگاه "نقش جهان" 22 

سال طول می کشد، نباید جز این انتظار داشت.
یکی دیگر از مسائل مربوط به تیم   ملی حمایت از 
کادرفنی تیم   ملی است. کارلوس کی روش بدون اغراق 
یکی از بهترین مربیان فوتبال دنیا است و همین حالا هم 
خیلی از تیم های معتبر ملی و باشگاهی خواهان به خدمت 
گرفتن او هستند. او تجربه بسیار بالایی دارد و می تواند 
ساختار فوتبال ایران را به بهترین شکل ممکن بسازد. همان 
طور که تاکنون هم این کار را کرده و فوتبال ملی ایران را 

پس از سال ها صاحب یک سبک مناسب و توان فوق العاده  
کرده است.

نگاه مختصری به تاریخ فوتبال نشان  می دهد که ثبات 
کار یک مربی مثل کارلوس کی روش چقدر می تواند کارساز 
باشد. میروسلاو بلاژویچ با همکاری برانکو ایوانکوویچ وقتی 
سرمربی تیم   ملی کرواسی شد، نتوانست پس از دو سال 
کار در این تیم، کرواسی را به جام جهانی 1994 برساند، 
اما ثبات او در تیم   ملی کشورش باعث شد کروات ها در 
جام 98 به مقام سوم برسند و تیم های بزرگی مثل آلمان 

و هلند را مغلوب کنند.
در کنار کی روش، مربیان جوان ایرانی هم هستند که 
در حال تجربه  اندوزی اند، مارکار آقاجانیان و جواد نکونام 
به عنوان دستیاران کی روش و افشین پیروانی در کسوت 
مدیر تیم   ملی در کنار سرمربی پرتغالی کار می کنند و 
قرار است از او یاد بگیرند. این حرف به معنی آن نیست 
که کی روش باید برای آنها کلاس آموزشی بگذارد ،  بلکه 

قرار گرفتن در کنار او خود بهترین کلاس آموزشی است.
باید از کادرفنی تیم   ملی به ویژه  افراد ایرانی اش حمایت 
شود تا همان طور که بازیکنان جوان، آینده تیم   ملی را 
می سازند. مربیان جوان هم آینده نیمکت تیم   ملی را 
بیمه کنند. اگر تیم   ملی فوتبال در رقابت های پیش رو و 
جام جهانی 2018 موفق به کسب عنوان شود و افتخاری 
دیگر به کارنامه فوتبال ایران اضافه کند، ثمره اش در کل 
جامعه ایران به قدری است که قابل شمارش نیست. فضای 
روانی شادی که پیروزی های فوتبال ایجاد می کند، با کمتر 
کاری قابل مقایسه است. دولت برای ایجاد چنین جوی 
باید میلیاردها تومان هزینه کند پس بهتر است بخشی از 
این میلیاردها تومان پول و ساعت ها وقت و انرژی صرف 
حمایت همه جانبه از تیم   ملی، کادرفنی و بازیکنان جوانش 

شود.

طلای جام جهانی، سوغات شمشیربازان ایران از غرب آفریقا

مسئولان توانایی شمشیربازان را خواهند دید؟

سابریست های تیم ملی شمشیربازی ایران با قهرمانی در جام جهانی سنگال بار دیگر 
توانایی خود را به مسئولان ثابت کردند و حال منتظر هستند با برنامه ریزی و توجه کافی 

بار دیگر بهترین های جهان را از تیغ تیز و طلایی خود بگذرانند.
تیم ملی شمشیربازی اسلحه سابر ایران در جام جهانی سنگال با برتری برابر ایتالیا تیم 
ششم جهان موفق شد برای نخستین بار در تاریخ شمشیربازی به مدال، آن هم از نوع 
طلای آن برسد.مدال طلای تیمی شمشیربازی در اسلحه سابر ارزش فراوانی برای ورزش 
ایران دارد. قبل از بازی های المپیک 2016 ریو و در جام جهانی که در برزیل برگزار شد 
همین تیم ملی اسلحه سابر بهترین مقام خود را به دست آورد و چهارم شد.بعد از حدود 
پنج ماه تیم ملی در داکار سنگال با پشت سرگذاشتن بهترین تیم ها بر بام شمشیربازی 
جهان ایستاد تا از غرب آفریقا طلا را سوغات بیاورد.ژاپن اولین حریف شمشیربازان ایران 
بود که با نتیجه 45 بر 22 شکست خورد.در دور دوم نوبت به آمریکا رسید. مصاف دوباره 
عابدینی و هامر؛ شمشیربازی که با کمک داوران المپیکی در نیمه نهایی این بازی ها 

عابدینی را شکست داد و به فینال المپیک ریو رسید اما این بار ایران انتقام سختی از او 
گرفت و مصاف پایانی او با عابدینی تعیین کننده برنده بازی شد. در نهایت ایران با نتیجه 
45 بر 44 آمریکا را شکست داد و به نیمه نهایی رسید.رقیب سرسخت دیگر ایران در نیمه 
نهایی کره جنوبی بود. قهرمان تیمی المپیک 2012 لندن. این تیم که نفرات اصلی خود از 
جمله جانگوآن کیم و بونگیل گو را درترکیب داشت بانتیجه 45-35 برابر شاگردان پیمان 
فخری مغلوب شدند.در فینال هم ایتالیا 45 بر 39 برابر شمشیربازان ایران شکست خورد 
تا این تیم هم از زیر تیغ شمشیربازان ایران جان سالم به در نبرد.در نهایت ایران قهرمان و 
تیم های ایتالیا و کره جنوبی هم دوم و سوم شدند.مجتبی عابدینی، علی پاکدامن، محمد 
رهبری و فرزاد باهر ارسباران چهار شمشیرباز ایران بودند که در داکار سنگال تاریخ سازی 
کردند.این قهرمانی با ارزش بار دیگر ثابت کرد که شمشیربازی ایران پتانسیل بالایی برای 
موفقیت و افتخار آفرینی در جهان دارد. حدود سه ماه پیش هم عابدینی در المپیک و در 
حالی که هیچ کس فکر نمی کرد به جمع چهار  نفر برتر بازی ها رسید؛ اتفاقی که فقط 
مربوط به 21 مرداد بود و خیلی زود همه چیز روال سابق خود را پیدا کرد و بازهم همه 
چیز فراموش شد.در ماههای اخیر شمشیربازان اسلحه سابر ایران ثابت کردند که در صورت 
توجه و بودن امکانات کافی میتوانند موفق باشند اما نه توجه قابل توجهی وجود دارد و نه 
امکانات کافی.بودجه یک میلیاردی برای فدراسیون شمشیربازی به نظر نمی رسد برای 
تیمی که حالا قهرمان جام جهانی است و در میان بهترین های جهان هم حضور دارد کافی 
باشد.اگر مسئولان وزارت ورزش و کمیته ملی المپیک به فکر مدال آوری شمشیربازی به 
خصوص در بازی های آسیایی 2018 اندونزی هستند باید این موضوع را مدنظر قرار بدهند 
که هیچ مدالی رایگان و بدون زحمت به دست نمی آید.شاید در حال حاضر به جای تبریک 
هایی که زود به دست فراموشی سپرده می شود باید به فکر برنامه ریزی صحیح برای تیمی 
بود که برای چندمین بار ثابت کرده که می تواند؛ توانایی که مسئولان هم باید آن را ببینند 

و فقط تیتر رسانه ها نباشد.

حجت شفیعی*



 

5 علمی و سلامت 

با این راهکارهای اساسی از آنفولانزا 
در امان بمانید!

خوردن یک غذای متعادل سرشار از میوه و سبزیجات بدن شما را سالم نگه می دارد 
تا بتواند با بیماری ها مبارزه کند. تمرکز خود را روی آنتی اکسیدان ها و اسیدهای 
چرب امگا 3 بگذارید تا مانع آنفولانزا شوید. آنتی اکسیدان ها از بدن مقابل استرس و 

التهاب محافظت کرده و ایمنی بدن را بهبود می بخشند.
با رسیدن فصل سرما اغلب آنفولانزا شیوع می یابد. با کمک راه های زیر بدن خود 

را مصون نگه دارید.
شستن دست ها

شستن دست ها با آب و صابون یکی از بهترین راه ها برای جلوگیری از میکرب هاست. 
برای بیست ثانیه دست های خود را با آب و صابون بشویید. اگر جایی آب در دسترس 
ندارید همیشه یک بطری مایع ضدعفونی کننده همراه خود داشته باشید. برچسب 

روی بطری را چک کنید تا حداقل 60 درصد الکل داشته باشد.  
استراحت کنید

افراد سالم بین 7 تا 8 ساعت هر شب می خوابند. خواب کافی برای شما ضروری 
است. برنامه ای منظم داشته و هر شب در یک حدود ساعت به رختخواب بروید. هر 
چیز دارای صفحه نمایش را از اتاق خواب خارج کنید. تلویزیون یا موبایل خود را حداقل 

یک ساعت قبل از رفتن به رختخواب کنار بگذارید تا مغز استراحت کافی کند.
کنار گذاشتن استرس

استرس تنها روی حالت روحی شما اثر نمی گذارد بلکه سیستم ایمنی بدن را نیز 
ضعیف خواهد کرد.داشتن استرس شما را در خطر بیشتر ابتلا به سرماخوردگی و 
آنفولانزا قرار می دهد. اگر بیشتر اوقات استرس دارید در زندگی خود تغییراتی ایجاد 

کنید. حداقل سی دقیقه ورزش می تواند به  کاهش استرس شما کمک کند.
ورزش کنید

فعالیت ورزشی حتی نه چندان سخت می تواند گلبول های سفید خون را قوی کند. 
همچنین ورزش استرس را مدیریت کرده و مانع بیماری شما خواهد شد.

مدیتیشن
تمرین مدیتیشن راهی ساده و راحت برای سالم ماندن است. کمی آرام بوده و به 
زمان حال تمرکز کنید. این کار به کاهش استرس شما کمک کرده و بدنتان را نیز 
سالم نگه می دارد. برای شروع تنها 5 دقیقه زودتر از خواب بیدار شوید. صاف نشسته و 

دم و بازدم های عمیق داشته باشید. تمرکز خود را روی نفس هایتان بگذارید.
 غذای سالم بخورید

خوردن یک غذای متعادل سرشار از میوه و سبزیجات بدن شما را سال  نگه می دارد 
تا بتواند با بیماری ها مبارزه کند. تمرکز خود را روی آنتی اکسیدان ها و اسیدهای 
چرب امگا 3 بگذارید تا مانع آنفولانزا شوید. آنتی اکسیدان ها از  بدن مقابل استرس و 
التهاب محافظت کرده و ایمنی بدن را بهبود می بخشند. اسیدهای چرب امگا 3 جریان 

خون را بهبود بخشیده و دارای مکمل های ضدالتهاب است.
وسایل خود را اشتراک نگذارید

هیچ گاه چیزهایی که با دهان شما در تماس اند را با کسی شریک نشوید مانند 
نوشیدنی. همچنین به چیزهایی که دوست بیمارتان دست زده است شما هرگز دست 

نزنید.
استراحت کنید

اگر احساس بیماری کردید در خانه بمانید و استراحت کنید تا سریع تر بهبود یابید. 
همچنین همکاران و دوستانتان نیز از شما بیماری را نخواهند گرفت.

 نظافت کنید
همیشه سطوحی که اغلب استفاده می شوند را با ماده ی ضدعفونی کننده تمیز کنید 

مانند تلفن، دستگیره ی در و دکمه های کیبورد.

هنگام مصرف آهن این موارد را رعایت کنید
به منظور جلوگیری از تیرگی دندان های نوزاد پس از دادن قطره آهن باید با 

دستمالی تمیز دندان های کودک را پاک کرد یا مقداری آب به او داد.
حسین ایمانی متخصص تغذیه و عضو هیات علمی دانشگاه علوم پزشکی تهران در 
گفت و گو با  باشگاه خبرنگاران جوان؛ در خصوص زمان مصرف قطره آهن در نوزادان، 
بیان کرد: نوزادان باید از پایان 6 ماهگی)زمان شروع تغذیه تکمیلی( روزانه 15 تا 20 

قطره آهن را تا پایان 2 سالگی دریافت کنند.
وی اظهار داشت: به منظور جلوگیری از تیرگی دندان های نوزاد پس از دادن قطره 

آهن باید با دستمالی تمیز دندان های کودک را پاک کرد یا مقداری آب به او داد.
این متخصص تغذیه عنوان کرد: قطره آهن باید بین فواصل شیردهی به نوزاد داده 
شود) حدود 30 دقیقه پس از شیردهی( تا تداخلی با جذب کلسیم شیر مادر ایجاد 
نشود، همچنین باید از 15 روزه گی نوزاد روزانه 20 قطره ویتامین AD یا 25 قطره 

مولتی ویتامین تا پایان 2 سالگی به کودک خورانده شود.
ایمانی تصریح کرد: مصرف قطره آهن همراه با ویتامین AD تداخلی در جذب ایجاد 
نمی کند ولی قطره مولتی ویتامین از آنجایی که حاوی املاح دیگری است باید با 

فاصله زمانی 2 ساعته با قطره آهن مصرف شود.
وی با بیان اینکه قرص آهن دارای اشکال مختلفی است، افزود: متداولترین نوع این 
قرص به شکل سولفات فرو)سولفات آهن( است  ولی فرم فومارات قرص آهن عارضه 

گوارشی کمتری نسبت به شکل سولفات ایجاد می کند.
این متخصص تغذیه توصیه کرد: افراد باید از مصرف همزمان قرص آهن با مواد 
غذایی حاوی کلسیم خودداری کنند، بنابراین باید هنگام مصرف این قرص با لبنیات 
مانند شیر و ماست حدود 2 ساعت فاصله باشد، همچنین استفاده از قرص آهن همراه 
با مواد غذایی حاوی کافئین مانند چای و قهوه سبب کاهش 50 درصدی جذب 

آهن می شود.
ایمانی با بیان اینکه افراد باید از مصرف قرص آهن همراه با تخم مرغ پرهیز کنند، 
یادآور شد: جذب این قرص با معده خالی بهتر صورت می گیرداما در این صورت 
سبب بروز مشکلات گوارشی می شود و بنابراین بهتر است حدود 30 دقیقه پس از 

وعده غذایی مصرف شود.

عصرها یک ساعت بخوابید؛ اما چرا؟!
 فرهاد متخصص طب سوزنی گفت: بهتر است افراد پس از پایان کار روزانه یک 

ساعت بخوابند.
صبری متخصص طب سوزنی درباره خواب روزانه اظهار داشت: با این که بهترین 
خواب، خواب شبانه می باشد اما افراد می توانند با یک ساعت خواب روزانه انرژی لازم را 
به دست آورند. وی ادامه داد: خواب روزانه باعث آرامش روح و مغز شده و فرد را برای 

انجام فعالیت در ادامه روز آماده می کند.
این متخصص طب سوزنی افزود: حتی اگر افراد خوابشان نمی آید عصرها یک ساعت 
دراز کشیده و چشم های خود را ببندند و نفس های عمیق بکشند. صبری بیان کرد: 
این کار موجب گردش خون بیشتر در بدن و عملکرد بهتر قلب می شود و انرژی و 
نشاط را به فرد منتقل می کند. وی ادامه داد: خواب  نامناسب شبانه و عدم استراحت 
در روز ناشی از اختلال در عملکرد قلب و همچنین استرس و اضطراب می باشد.  
این متخصص طب سوزنی افزود: افراد می توانند با درمان طب سوزنی و مصرف 
گیاهان دارویی زیر نظر پزشکانی که مجوز رسمی از سازمان نظام پزشکی کشور دارند 
اختلالات خواب خود را درمان و رفع نمایند. صبری اظهار داشت: همچنین تغییر در 
رژیم غذایی در درمان بیخوابی موثر بوده و بهتر است فرد حداقل دو ساعت قبل از 

خواب شام خود را میل نموده و به اصلاح با شکم پُر نخوابد.

اگراضافه وزن دارید شام را اوایل شب بخورید
این مطالعه همچنین نشان می دهد که صرف شام در ساعات اولیه شب علاوه 
بر اینکه الگوی سوخت و ساز چربی و کربوهیدرات را به گونه ای تغییر می دهد 
که سبب لاغری می شود، از بروز بیماری های مزمن متابولیک از جمله دیابت نیز 

جلوگیری می کند.
 نتایج مطالعه ای جدید نشان می دهد صرف وعده شام در هنگام غروب و اوایل 
شب یک الگوی مناسب برای کاهش وزن است؛ این الگو سبب می شود علاوه بر 
کاهش احساس گرسنگی، سوخت و ساز چربی و کربوهیدارت به گونه ای باشد که با 
چربی های اضافه بدن مبارزه شود. این مطالعه اولین بار است که نتیجه موثر صرف شام 
سبک در اوایل شب یا صرف نظر از وعده شام و جایگزین کردن آن با میوه و سالاد 

را بر کاهش توده چربی و خطر ابتلا به بیماری های مزمن در انسان تایید می کند.
مصرف وعده شام سبک در اوایل شب باعث می شود ساعت درونی بدن عملکرد 
مناسبی داشته باشد و از این طریق در بهبود سلامت موثر باشد. در این مطالعه آمده 
است هرچه زمان بین وعده شام و وعده صبحانه روز بعد طولانی تر باشد، وضعیت 

سوخت و ساز بدن بهتر می شود و این امر به کاهش وزن کمک می کند.
این مطالعه همچنین نشان می دهد که صرف شام در ساعات اولیه شب علاوه بر 
اینکه الگوی سوخت و ساز چربی و کربوهیدرات را به گونه ای تغییر می دهد که سبب 
لاغری می شود، از بروز بیماری های مزمن متابولیک از جمله دیابت نیز جلوگیری 
می کند. صرف شام در ساعات پایانی شب یکی از مهمترین دلایل چاقی، بروز دیابت، 

سکته و بیماری های قلبی است.

مراقبت از سینوس ها با این راه کارها
سرماخوردگی و آنفلوآنزا، حساسیت و انحراف تیغه بینی، همگی در بروز این اختلال 
نقش دارند. درد، تب ، ترشحات بینی و حلق از علائم مشخص ابتلا به سینوزیت است.

 برای کسانی مبتلا به سینوزیت هستند، سردردهای تپش دار همراه با ترشحات 
بینی بسیار آشنا است. سینوس ها، حفره های مملو از هوا در استخوان های جمجمه 
و صورت، هر گاه دچار گرفتگی توسط میکروب ها و چرک شوند، به سینوزیت مبتلا 
خواهند شد.سرماخوردگی و آنفلوآنزا، حساسیت و انحراف تیغه بینی، همگی در بروز 
این اختلال نقش دارند. درد، تب، ترشحات بینی و حلق از علائم مشخص ابتلا به 

سینوزیت است.
هر طرف از صورت دارای 4 عدد سینوس است:

سینوس فکی: در زیر چشم و استخوان گونه قرار دارد. سینوزیت فکی منجر به 
ایجاد درد و فشار در گونه ها می شود و اغلب با دندان درد و سردرد نیز خود را نشان 

می دهد.
سینوس پیشانی: در بالای چشم قرار دارد. این سینوس ها بعد از 7 سالگی ایجاد 
می شوند و اگر تبدیل به سینوزیت گردند، درد و احساس فشار در بالای چشم پدید 

می آید.
سینوس پرویزنی: بین چشم و بینی قرار دارد و تبدیل آن به سینوزیت منجر به 

درد و فشار بین بینی و چشم ها می شود.
سینوس شب پره ای: در پشت استخوان جمجمه و زیر غده هیپوفیز واقع شده 

است و تبدیل آن به سینوزیت منجر ه درد و فشار پشت چشم ها می گردد.
علائم احتقان سینوس ها

فشار و درد در صورت، احتقان یا گرفتگی بینی، تب پایین بین 9 تا 100 درجه 
فارنهایت، بوی بد دهان، درد در دندان های بالایی، از علائم مشخص کننده احتقان 

سینوس ها هستند.
پیشگیری: مراقبت ساده از سینوس ها

شما می توانید بسیاری از مشکلات سینوس را با استفاده از رطوبت و گرما کاهش 
دهید. مراقبت های سینوس شامل این موارد هستند:

یک لیف حمام مرطوب و گرم را روی صورت، چشم و بینی خود، چند بار در روز 
قرار دهید. این کار برای نرم کردن ترشحات و گرم کردن هوای داخل سینوس ها 

مفید است و منجر به کاهش فشار و درد می شود.
استفاده از شستشو دهنده های درون بینی مفید است. مطالعات نشان می دهد که 
مخلوطی از آب نمک غلیظ و جوش شیرین )بی کربنات(، منجر به خارج شدن راحت 

تر چرک و موکوس می شود.
نوشیدن مقدار زیادی مایعات برای هیدراته بودن، ضروری است.

اجتناب از الکل و کافئین برای جلوگیری از خشک شدن سینوس ها مهم است.
استنشاق بخار مرطوب برای نرم کردن مخاط توصیه می شود.

استفاده از ژل های مرطوب کننده در داخل سوراخ های بینی برای از بین بردن 
حالت خشکی آن مفید است. سعی کنید از ژل هایی استفاده نمایید که حاوی 

اکالیپتوس، منتول یا اسانس نعناع یا میخک است.
قرار دادن دستگاه بخور در اتاق خواب به هنگام خواب ضروری است. این راهکار 
برای جلوگیری از رشد باکتری ها توصیه می شود. دور ماندن از دود و آلودگی هوا 
بسیار نکته مهمی است زیرا آلودگی به مژک ها آسیب می رساند. نرمش روزانه به 
مدت 20 دقیقه، باعث افزایش جریان خون در بدن و سینوس  ها می  شود و از تورم 
منافذ آنها می  کاهد. اگر آنتی بیوتیک توسط پزشک تجویز شد، باید تا زمان کامل 

اتمام، آنها را استفاده کرد.
بسیاری از سردردهای سینوسی با روش های بالا به طور کامل از بین می رود اما 
آکادمی آمریکایی گوش، حلق و بینی توصیه کرده بزرگسالان در موارد خاص باید به 
پزشک مراجعه کنند مثلا اگر علائم سینوزیت بیش از 10 روز به طول انجامید، فرد 

مبتلا به آسم و یا آلرژی بود.
وقتی هدف از درمان باز کردن راه ارتباطی بین سینوس و حفره بینی است، استفاده 
از ضد احتقان  های موضعی یا عمومی می  تواند کمک  کننده باشد. ممکن است بسته 
شدن راه ارتباطی، بر اثر آلرژی باشد که در این مواقع استفاده از داروهای ضدآلرژی 
مناسب است. زمانی که نشانه  هایی از عفونت سینوس  ها وجود دارد باید از آنتی 

 بیوتیک  ها استفاده کرد.

آزمایشگاه تحقیقاتی دیزنی یک اپلیکیشن 360 درجه واقعیت مجازی را با استفاده 
از یک صندلی منحصربفرد ساخته اند که حس مجازی را برای کل بدن فراهم کرده 
و به کاربران اجازه می دهد اثرهای حسی خاصی مانند بارش باران یا ضربان قلب را 

تجربه کنند.
 محققان در تلاش هستند که حس لامسه مجازی را مانند رسانه های بصری 360 

درجه در دسترس قرار بدهند.
سیستم های واقعیت مجازی کنونی به ارائه احساسات لمسی ضربه ای از طریق 
کنترلگرهای دستی می پردازند. اما دستاورد دیزنی، چارچوبی است که به کاربران 
اجازه می دهد از میان طیف گسترده ای از احساسات معنی دار به انتخاب پرداخته تا 
صحنه های بصری را تکمیل کرده و از آن ها در دستگاههای بازخوردی لمسی مختلف 

استفاده کنند.
فناوری لمسی دیزنی به اتصال یک موتور بازی واقعیت مجازی با یک دستگاه لمسی 
سفارشی می پردازد. این فناوری به کاربر اجازه می دهد تا بازخوردهای لمسی را ساخته، 
شخصی سازی کرده و با رویدادهای در حال اجرا در یک موتور بازی واقعیت مجازی 

مرتبط کنند.
این اپلیکیشن که VR360HD نام دارد، با استفاده از یک هدست مصرفی و صندلی 

لمسی آزمایشگاه دیزنی ساخته و آزمایش شده است.
این صندلی شامل شبکه ای از شش فعال کننده ارتعاشی-لمسی در پشت آن و دو 
لرزاننده در داخل صندلی و پشت آن است. شبکه مذکور به تولید حس های حرکتی 
موضعی در کمر پرداخته و دو لرزاننده به ارتعاش دو ناحیه مختلف بدن می پردازند که 

می تواند احساس حرکت را ایجاد کند.
کاربران می توانند از میان مجموعه ای از اثرهای حسی که توسط دیزنی ساخته 
و آزمایش شده، انتخاب کنند. این اثرها با اصطلاحات رایجی مانند باران، ضربان یا 
لرزش غرش شناخته می شوند و می تواند به گونه ای تنظیم شوند که توسط کاربر قابل 

تشخیص باشند و بتوانند نم نم باران را از بارش شدید تفکیک کنند.

احساس بارش باران با سیستم واقعیت مجازی

محققان موسسه پژوهشی علوم و فناوری رنگ و 
پوشش موفق به سنتز نانوذرات زیست سازگار اکسید 
مولکول های  از  استفاده  با  شده  روی حساس سازی 
زیستی ویتامینی به روش جدید شیمی سبز شدند 
که با این روش، زیست سازگاری و حساس سازی این 
یافته  افزایش  قابل توجهی  به طور  نانوذرات کاربردی 

است.
صنایع  در  فراوانی  مواد  ساخت  در  روی  اکسید   
بهداشتی،  دارویی،  از جمله صنایع غذایی،  مختلف 
لاستیک و پلاستیک، شیشه و سرامیک و غیره مورد 

استفاده قرار می گیرد. یکی از اصلی ترین کاربردهای 
این  مناسب  فتوکاتالیستی  خواص  به  روی  اکسید 
ماده برمی گردد که از جمله آن می توان به کاربرد در 
پزشکی، کرم های ضد آفتاب به عنوان جذب کننده  قوی 
پرتو فرابنفش و فتوکاتالیست برای حذف آلودگی های 

محیط زیست اشاره کرد.
به  می توان  روی  اکسید  دیگر  کاربردهای  از 
استفاده های آن در ابزارهای نوری و فتوالکترونیکی، 
مواد پیزوالکتریک، فتودیود، ابزارهای فتوولتایی، لیزر 

فرابنفش، سلول خورشیدی و حسگر گازها اشاره کرد.
دکتر مهرناز قراگوزلو، با اشاره به مولکول های زیستی 
ویتامینی به عنوان یکی از مولکول های زیستی پرکاربرد 
در طراحی و تولید نانوداروها در رابطه با اهداف طرح 
گفت: هدف کلی این طرح افزایش میزان تطبیق پذیری 
و زیست سازگاری و همچنین حساس سازی نانوذرات 
کلیدی و پرکاربرد اکسید روی با بدن موجودات زنده 
بوده است. فرایند اصلاح به روش شیمی سبز و به نحوی 
انجام شده است که خواص نوری نانوذرات اکسید روی 
تقویت شود. محقق طرح تصریح کرد: استفاده از زیست 
مولکول ویتامین در ساختار نانوذرات اکسید روی علاوه 
بر اینکه زیست سازگاری این ماده را افزایش داده است، 
خواص نوری آن را هم بهبود بخشیده است. همچنین 
سنتز این نانوذرات با بهره گیری از روش سبز صورت 

گرفته که مساله  آلودگی زیست محیطی را رفع می کند.
وی در ادامه درخصوص روند انجام مراحل این طرح 
گفت: پس از سنتز نانوذرات اکسید روی مبتنی بر روش 
شیمی سبز، محلول فرآوری شده حاوی پودر ویتامین 
تهیه شد و نانوذرات سنتز شده تحت همزن به محلول 
تهیه شده اضافه شدند و تا حصول به تعادل شیمیایی 
پایدار در معرض نانوذرات قرار گرفتند. به این ترتیب 
مولکول های ویتامین به سطح نانوذرات متصل شدند و 
پس از جداسازی از محلول با استفاده از انواع روش های 
شناسایی مورد ارزیابی قرار گرفتند. قراگوزلو خاطرنشان 
باعث تشکیل  فرایند  این  داد که  نشان  نتایج  کرد: 
نانوذرات هیبریدی با فاز بلوری کاملًا خالص، کاهش 
آگلومره و اندازه ذرات کمتر، مورفولوژی یکنواخت تر و 
کاهش گاف انرژی شد. علاوه بر این نتایج آنالیزها مؤید 
ایجاد پیوند بین نانوذرات اکسید روی و مولکول های 
ویتامین بوده که موجب حساس سازی نوری و کاهش 
گاف انرژی اکسید روی از 3 به 6/2 الکترون ولت شده 
است. محقق طرح تاکید کرد: نتایج این تحقیق علاوه 
بر اهمیت در توسعه  روش های سنتز شیمی سبز و 
دوستدار محیط زیست در تولید نانومواد می تواند در 
درمان  روش های  به طور خاص  و  نانوداروها  طراحی 
مبتنی بر نور، سلول های خورشیدی و صنایع بهداشتی 

به کار گرفته شود.

محققان برای اولین بار یک مقایسه کنترل شده از اسکن fMRI و تست دروغ 
سنجی برای تشخیص دروغ را انجام دادند.

 پیشتر برای تشخیص دروغ از نشانگرهای تعریق و ضربان قلب استفاده می کردند 
در حالیکه به اعتقاد این پژوهشگران علت واقعی دروغگویی در مغز نهفته است.

این پژوهش نشان داد که اسکن fMRI یک روش بسیار موثرتر در تشخیص 
دروغگویی است، زیرا فعال شدن مناطق تصمیم گیری در مغز افراد به هنگام 
دروغگویی را به خوبی نشان داده و با موفقیت 90 درصدی می تواند دروغگویی 
را تشخیص دهد.محققان از دانشکده پزشکی پرلمن در دانشگاه پنسیلوانیا  از یک 

آزمون اطلاعات پنهان استاندارد برای مقایسه این دو روش استفاده کردند.
دستگاه دروغ سنج، هدایت الکتریکی پوست فرد، ضربان قلب و تنفس در طول 
بازجویی را اندازه گیری کرده و بیش از 50 سال است که برای تشخیص دروغگویی 
مورد استفاده قرار می گیرد.اما این دستگاه در توانایی های خود دچار تضاد بوده و افراد 

معتقدند که این کار را بنابر شانس و به طور اتفاقی انجام می دهد.
از سوی دیگر از تصویرساز تشدید مغناطیسی کارکردی )FMRI( می توان برای 
بررسی فعالیت مغز استفاده کرد.دستگاه دروغ سنج نشان دهنده فعالیت پیچیده 
سیستم عصبی است که تنها در حدود چند پارامتر کاهش می یابد. در حالی که  

fMRI هزاران خوشه در مغز را با وضوح بالا مورد بررسی قرار می دهد.
در این پژوهش به 28 نفر آزمون اطلاعات پنهان )CIT(داده شد که در آن از 

پرسش های دقیق استفاده شده بود.

از هر شرکت کننده در زمان متصل بودن به دستگاه دروغ سنج و همچنین هنگام 
قرار گرفتن در دستگاه ام.آر.آی خواسته شد تا مخفیانه یک عدد بین سه تا هشت 
را بنویسند.برای این آزمون، از آنها خواسته شد تا به تمام سوالات پاسخ "نه" بدهند 
که در این میان پاسخ یکی از سوالها دروغ بود.این پاسخ ها پس از آن به طور جداگانه 
توسط سه متخصص دستگاه دروغ سنج و سه کارشناس تصویربرداری عصبی مورد 
بررسی قرار گرفت.محققان دریافتند که اسکن fMRI به مراتب بیشتر از یک دستگاه 
دروغ سنج یک دروغگو را به درستی نشان می دهد.به طور کلی، کارشناسان علوم 
اعصاب که هیچگونه تجربه قبلی در تشخیص دروغ نداشتند 24 درصد بیشتر از 
متخصصان حرفه ای که بیشترین تجربه را در کار با دستگاه های دروغ سنج داشتند 
موفق به شناسایی و تشخیص دروغگویی شدند.محققان، یکی از شرکت کنندگان که 
عدد 7 را انتخاب کرده بود برای نمونه مورد بررسی قرار دادند.هنگامی که در مورد 
این عدد از وی سوال شد، بازرسان دروغ سنج به دلیل سوال مکرر و مشاهده افزایش 

ضربان قلب و تعریق در فرد، عدد 6 را صحیح دانستند.
اما اسکن fMRI  به وضوح نشان داد که فعالیت مغز فرد در هنگام سوال در مورد 
عدد هفت به طرز چشمگیری افزایش می یابد.محققان می گویند این یافته ها نشان 
می دهد که می توان از هر دو روش برای تشخیص دروغگویی استفاده کرد اما اسکن 

مغزی افراد نشان دهنده آمار دقیق تر و بدون اشتباهی از شرکت کنندگان است.
با این حال برای رسیدن به نتیجه بهتر می توان از هر دو این دستگاه ها به عنوان 

مکمل یکدیگر استفاده کرد.

دانشمندان دانشگاه پنسیلوانیا می گویند که با انجام 
یک پژوهش جدید و پس از مشاهده رفتار اعتیادآور 
و  استرس  بین  رابطه  از  بهتری  درک  موش ها  در 

مصرف مواد اعتیاد آور پیدا کردند.
در این پژوهش محققان از یک مدل موش برای 
اعتیاد  مواد  مصرف  و  استرس  بین  رابطه  بررسی 
این پژوهش مشخص شد  استفاده کردند. در  آور 
ترشح  بودند  استرس  معرض  در  که  موش هایی 
دوپامین ناشی از الکل ضعیفی داشته و نسبت به گروه 
موش های کنترل شده، تمایل قابل توجهی به مصرف 
نوشیدنی های الکلی داشتند. جان دنی یکی از محققان 

این پژوهش اظهار کرد: این اثرات زمانی اتفاق افتاد که 
پتاسیم، کلرید و یون های دیگر از طریق کانال ها در 
حال حرکت در سراسر غشای خارجی نورون بودند.

وی افزود: علاوه بر این، ما با مسدود کردن گیرنده های 
هورمون استرس در نورون ها به طور شیمیایی، از 
افزایش عادات مصرف نوشیدنی های الکلی جلوگیری 
کردیم. در این پژوهش موش ها به مدت یک ساعت 
در معرض استرس حاد قرار گرفتند و 15 ساعت بعد 
محققان رفتارهای اعتیادگونه آنها را ارزیابی کردند. در 
طول این پژوهش محققان به آب مصرفی این موش ها 

اتانول اضافه کردند.

نورون های این موش ها با گذشت زمان تحریک 
بیشتری یافته و موش ها را وادار می کرد تا بیش از 

پیش از آب های آغشته به اتانول استفاده کنند.
دانشمندان این پژوهش برای حل این مشکل یک 
ماده شیمیایی به نام  CLP290را معرفی کردند که 
مدارهای تغییر یافته به دلیل استرس را به حالت 
عادی بازمی گرداند. این یافته ها می تواند به توسعه 
PTSD  روش های درمانی جدید برای افراد مبتلا به

منجر شود. این تیم در حال حاضر در حال توسعه 
روال  به  را  نورون ها  فعالیت  که  ترکیباتی هستند 

طبیعی بازمی گرداند.

سنتز نانوذرات زیست سازگار صنایع بهداشتی با روش سبز محققان کشور

استفاده از اسکن مغزی برای تشخیص دروغگویی

درمان اعتیاد به الکل با روشی نوین

یک شرکت اوکراینی برای اولین بار دستبند هوشمندی ساخته است که علاوه بر 
قابلیت تشخیص فشار خون و ضربان قلب می تواند انواع احساسات مثل استرس، خشم، 

خوشحالی و غم را شناسایی کند.
به گزارش ایسنا و به نقل از ساینس نیوز، اکثر مردم با فناوری وسایل هوشمند 
تشخیص وضعیت سلامتی مثل دستبندهای تشخیص فشار خون، نرخ ضربان قلب و 
دمای بدن آشنایی دارند، اما اکنون محققان اوکراینی کاربرد این دستبندهای هوشمند 

را فراتر برده اند.
آدام پالین، نماینده شرکت اوکراینی Planexta در آمریکا عنوان کرد: دستبند جدید 
دارای سه حسگر بسیار دقیق است که دو حسگر سیگنال R-peak را بررسی کرده و 

حسگر سوم سایر فعالیت های بدن را تشخیص می دهد.
وی در ادامه افزود: این گجت هوشمند پس از 10 ثانیه اسکن سیگنال های بدن، 
وضعیت جسمی و روانی کاربر را تشخیص داده و اطلاعات خروجی را بر روی نمودار و به 

صورت اشکال گرافیکی زیبا در اختیار کاربر قرار می دهد.
اطلاعات خروجی از دستبند هوشمند مطابق با سلیقه کاربر با اشکال مختلف قابل 
نمایش است و کاربران می توانند با توجه به این اطلاعات از وضعیت سلامتی و وضعیت 
روانی خود آگاه شوند.قیمت این دستبند هوشمند 130 دلار است که سال آینده میلادی 

به بازار عرضه خواهد شد.

دستبندی که احساسات را تشخیص می دهد
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با این خوراکی ها کند ذهن می شوید!

در رژیم غذایی ما برخی از مواد غذایی یافت می شوند که با خوردنشان باعث 
کندذهنی و نابودی هوشمان می شویم! بله، هضمش کمی سخت است!  اما در این 

نوشتار با چند نمونه از این مواد غذایی آشنا می شویم.
همه ما با آن دسته از موادغذایی که باعث حملات قلبی، چاقی، سرطان و دیگر موارد 
ذکر نشده ای که تند و زننده هستند آشنا هستیم. اما در واقع خوراکی هایی وجود دارند 
که خوردن آنها باعث نابودی هوش می شود. این دسته از مواد غذایی شامل الکل، مواد 

 غذایی کم ارزش، قندهای مصنوعی است.
1. الکل

قطعا برای شهرت الکل به عنوان قاتل مغزی خود متعجب نمی شویم. ما معمولًا 
از پیامدهای مخرب و ویرانگر الکل بر کبد خود آگاهی داریم اما این در حالی است 
که الکل همچنین می تواند صدمات جدی به سلول های مغزی نیز وارد کند. عوارض 
جانبی شناخته شده از الکل شامل لغزش های حافظه و عدم تمرکز است. سوء مصرف 

طولانی مدت الکل نیز باعث اختلال در قوای شناختی می شود.
2. تنقلات

برگرها، سرخ کردنی ها و چیزهایی شبیه آن ما را دچار وسوسه  می کند اما خوردن این 
مواد غذایی باعث انباشته شدن چربی ها  می شود که این امر اعتیاد را بوجود می آورد. 
مصرف نامحدود تنقلات مانع تولید "دوپامین" می شود که ماده شیمیایی "شادی" در 
بدن ما است و علائمی را به وجود می آورد که با نوسان اخلاقی و افسردگی ارتباط دارد.

۳. محصولات غذایی غنی از قند
قندهای ذخیره شده که مسبب مشکلات عصبی است. مصرف بیش از حد قند منجر 
به کاهش تولید یک ماده شیمیایی در مغز می شود که به عنوان فاکتور نوروتروفیک 
مشتق شده از مغز شناخته شده است. نبود این ماده باعث اختلال در یادگیری و 
همچنین به خاطر سپردن می شود. طبیعت اعتیادآور شکر عواقب بلند مدتی بهمراه 
دارد به طوریکه بر توانایی یادگیری تاثیر می گذارد و مهارت های شناختی را تضعیف 

می کند.
۴. مواد غذایی سرخ شده

مواد غذایی سرخ شده، به سبک پخت جنوبی در جنوب شرقی آمریکا به عنوان 
"کمربند سکته مغزی" شناخته شده است. سطوح بالای چربی و کلسترول موجود 
در مواد غذایی سرخ شده بر دیواره های شریان تامین خون به مغز رسوب می کند؛ 
عدم خون رسانی کافی در نهایت باعث سکته مغزی می شود. بنابراین، هنگامی که در 
رژیم غذایی به طور منظم شامل مواد غذایی سرخ شده باشد، شما بیشتر با دردسر و 

مشکلات مواجه می شوید.
۵. وعده های غذایی منجمد شده

اکثر افراد در زندگی خود به دلیل زمان کمی که دارند مجبور می شوند که غذاهای 
خود را فریز کنند. مصرف مواد غذایی یخ زده، به طور منظم می تواند خطر ابتلا به 

بیماری آلزایمر را افزایش دهد و همچنین به زوال عقل که تخریب سلول های مغزی 
در طول زمان است،   منتهی شود.

۶. محصولات غذایی شور
مواد غذایی شور درست مانند مواد قندی، می تواند اعتیاد آور باشد و با عواقب 
خطرناک همراه باشد. سدیم در تغییرات فشار خون شناخته شده است اما نکته 
اینجاست که آیا می دانید که این ماده می تواند همچنین توانایی های تفکر ما را مختل 
سازد؟ نه برای هر چیزی پزشکان به ما توصیه نمی کنند که مصرف نمک را کم کنیم. 
نمک، به عنوان یک ماده نگهدارنده در ترشی ها استفاده می شود، پس از زیاده روی در 

خوردن آن خودداری کنید.
7. پروتئین های فرآوری شده

پروتئین ها و چربی ها چیزهایی که ما از دوران مدرسه آنها را می شناسیم. زمانی 
که پروتئین ها فرآوری می شوند و تبدیل به سوسیس، پپرونی و کالباس، می شوند 
پروئتین ها خطرناک می شوند. مواد نگهدارنده، مانند نیترات سدیم، زمانی که در 

فرآوری گوشت با پروتئین ها ترکیب می شود بسیار سرطان زا می شوند.
۸. نیکوتین

نیکوتین ]اگرچه جزو مواد غذایی نیست اما خوب است میان آنچه به بدن سرازیر 
می شود نیز به آن اشاره شود زیرا[ زمانی که به میزان بالا مصرف می شود به دلیل 
کاهش عرضه خون و اکسیژن به مغز به عنوان عامل سرطان شناخته می شود. علاوه 
بر این، سفت  شدن مویرگ ها و تأثیر بر عملکرد انتقال دهنده های عصبی و انتقال مواد 

شیمیایی در بدن از دیگر عوارض آن به شمار می آید.
۹. شیرین کننده های مصنوعی

بسیاری از ما نسبت به این موضوع که شیرین کننده های مصنوعی در زندگی ما فاقد 
آسیب هستند دارای تصور غلط هستیم. استفاده از شیرین کننده های مصنوعی در 

نهایت به آسیب های مغزی منتهی می شود.
10. چربی های ترانس

مایع  روغن های  به  هیدروژن  افزودن  هنگام   )trans fats( ترانس  چربی های 
گیاهی )عمل هیدروژنه کردن(، برای بالابردن نقطه ذوب آنها )جامد کردن( جهت 
افزایش طول عمر و پایداری شان به وجود می آیند. چربی های ترانس در روغن های 
شیرینی پزی، روغن نباتی جامد، مارگارین ها، شیرینی ها، غذاهای حاضری، غذاهای 
سرخ شده مثل پیراشکی و سیب زمینی  سرخ کرده و سایر غذاهایی که با روغن های 

هیدروژنه، پخته یا سرخ شده اند، یافت می شوند.
مصرف چربی های ترانس خطر ابتلا به بیماری کرونر قلبی را افزایش می دهد؛ در 
طی یک دوره، ما را با درد و رنج یک سکته مغزی حساس مواجه می سازد. همچنین، 
مصرف این نوع چربی سبب کم شدن حجم مغز می شود که در نهایت به بیماری 

آلزایمر منتهی می شود.



اجتماعی 6

استاندار قم تأکید کرد؛

تشکیل کارگروه برای تقویت روابط دانشگاه ها 
با دستگاه های اجرایی ق

استاندار قم گفت: کارگروهی برای تقویت روابط دانشگاه ها با دستگاه های اجرایی 
تشکیل شود تا طرح های پژوهشی در آن مطرح شود. 

سید مهدی صادقی عصر یکشنبه در جلسه با رؤسای دانشگاه ها و مؤسسات آموزش 
عالی استان قم که در تالار امام جواد)ع( استانداری برگزار شد، با بیان اینکه اینگونه 
جلسات باید از حالت رسمی خارج شود، اظهار داشت: این جلسات به منظور برقرای 
تعامل علمی و با هدف استفاده از علم و دانش در زمینه های مختلف است تا بتوان 

استفاده بهتری از تولید علم و ثروت شود.
وی با اشاره به اینکه همیشه توسعه علم مد نظر بوده، گفت: اگر در عمل از علم 
استفاده نشود رشد متوازن نمی تواند ایجاد شود و وجود فرهیختگان دانشگاهی 

می تواند در حل مشکلات و ایجاد راه کار و ارائه طرح های جدید مؤثر باشد.
استاندار قم با بیان اینکه مسائل پژوهشی گاهی حالت تشریفاتی به خود می گیرد، 
افزود: مشکلات زیادی وجود دارد و کار جدی از طرف ما در این خصوص انجام نشده 
است لذا باید با کمک کسانی که تخصص دارند نیازها را شناسایی و تقسیم بندی و 

گفتمان را شکل دهیم.
وی ادامه داد: با تشکیل کارگروه های موضوعی با سازمان های اجرایی با موضوعاتی 

که با دانشگاه ها مرتبط است، می توان نتیجه بهتری گرفت.
صادقی با اشاره به موضوعات مختلفی که در استان وجود دارد که می شود با تعامل با 
دانشگاه ها حل شوند مانند بحران آب، شروع دوران خشکسالی و بحران دریاچه نمک، 

گفت: باید از طریق مختلف بتوانیم این مسائل را کنترل کنیم.
وی به بروز مسائل اجتماعی که شرایط غیر قابل قبولی هم دارند مانند ترکیب 
جمعیتی اشاره کرد و افزود: این آسیب ها درمتن کلان شهر ما وجود دارد که باید راه 

کارهای مبارزه با آن ها اندیشیده شود.
استاندار با بیان اینکه فرهنگ عمومی موضوع جدی ما است، تصریح کرد: موضوع 
موتورسیکلت ها و تردد حدود 300 هزارموتورسیکلت در قم که نزدیک به 65 درصد 
تلافات ما را رقم می زنند خود یک مشکل است که با وجود اقدامات بسیار هنوز 

مشکل حل نشده و راه کار مناسبی برای حل آن ارائه نشده.
وی با اشاره به مشکات طلاق، اشتغال، اعتیاد و سلامت، ادامه داد: این چیزهایی 
است که باید با تعامل دستگاه های اجرایی با دانشگاهیان راه حل هایشان اندیشیده 

شود.
صادقی به ساختار سیستمی و نگرشی که به اداره جامعه وجود دارد، دسته 
بندی های سیاسی و از بین بردن منافع ملی اشاره کرد و گفت: عدم وجود یک نگاه 

ملی بر نگرش در این رابطه ها از معضلات است.
لزوم وجود نگرش ملی در برنامه های مدیریتی و روابط اجتماعی

وی با این سئوال که چند درصد مسئولان در رده های مختلف بخشی فکر نمی کنند، 
عنوان کرد: اگر موضوع نگرش و نگاه ملی بر برنامه های مدیریتی و روابط اجتماعی 
حاکم باشد وضعیت بهتر خواهد شد؛ اگر فساد هم به شکل سیستمی شدن حرکت 

می کند نتیجه همین طرز تفکر بوده است.
استاندار قم افزود: چرا اجازه رشد داده نمی شود و هرکس در جهت منافع خود 
تلاش می کند؛ گاهی برای انتخاب یک مدیر در سطح استان چندین ماه بررسی 
می کنیم تا فرد مناسب را انتخاب نماییم چرا باید اینگونه باشد مگر انسان های کارآمد 

کمی در استان وجود داد.
وی با بیان اینکه باید بپذیریم و قبول کنیم ناکارآمدیم که بخشی از آن به خود ما 
و بخشی مربوط به تنظیم روابط سیاسی و اجتماعی مربوط می شود، ادامه داد: این 
طرز تفکرها باعث شده تا بسیاری نیروهای کارآمد حذف و افرادی که ناکارآمد هستند 

مسؤلیت بگیرند و نه تنها اثر مثبت ندارند بلکه اثر تخریبی نیز دارند.
صادقی با اشاره به اینکه تلاش کردیم بین دستگاه های اجرایی در استان همگرایی 

ایجاد کنیم، گفت: اگر افتخاری و یا مشکلی است برای همه است.
وی به بحث اقتصاد مقاوتی و ابلاغ آن توسط رهبر معظم انقلاب از مدت ها قبل 
اشاره کرد و افزود: برنامه عمیق فنی و تخصصی و علمی ابلاغ شد و حال ما باید زمینه 
لازم برای اجرای آن را فراهم کنیم؛ از 12 برنامه ابلاغی اقتصاد مقاومتی گفتمان 
سازی و فرهنگ سازی اقتصادمقاومتی و برنامه ملی مردمی کردن اقتصاد مقاومتی که 

دانشگاهیان هم می توانند در این دو مورد کمک کنند چقدر تلاش کردیم.
مراکز علمی مسائل غیر ضروری خود را رسانه ای نکنند

استاندار قم ابراز داشت: در هفته پژوهش همکاری با دانشگاه قم صورت بگیرد و 
مراکز علمی برخی مشکلاتی که دارند اگر ضرورت ندارد آنها را رسانه ای نکنند.

وی گفت: کارگروهی برای تقویت روابط دانشگاه ها با دستگاه های اجرایی تشکیل تا 
طرح های پژوهی در آن مطرح و نیازهای جامعه شناسایی و سرمایه گذاری مفیدتری 

در طرح ها و پروژه ها صورت بگیرد.

رئیس دانشگاه آزاد اسلامی قم خبر داد:

تولید محصولات استراتژیک 
در مرکز رشد دانشگاه آزاد اسلامی قم

 - رئیس دانشگاه آزاد اسلامی قم با بیان اینکه آماده همکاری با دستگاه های اجرایی 
هستیم، گفت: محصولات استراتژیکی که نمونه ای ندارند را در مرکز رشد این دانشگاه 

تولید کرده ایم. 
محمد سالار کسرایی شامگاه یکشنبه در نشست رؤسای دانشگاه ها و مؤسسات 
آموزش عالی قم با استاندار که در تالار امام جواد)ع( استانداری برگزار شد، ضمن 
تشکر از تشکیل این جلسه، اظهار داشت: بسیاری از کشورها اقتصاد دانش بنیان را 
پشت سر گذاشته اند واین امر ممکن نیست مگر در گرو ارتباط دانشگاه ها با مراکز 

اجرایی و صنعتی.
رئیس دانشگاه آزاد اسلامی قم با بیان اینکه دانش بنیانی باید به یک خواست ملی 
تبدیل شود، افزود: دوره تحریم فرصت طلایی بود که ما به گونه ای دیگر زندگی کنیم.

وی تصریح کرد: ما در معرض انواع آسیب های بزرگی هستیم که دنیا در آینده با 
آن مواجه هست مانند کمبود آب که یافتن راهکار آن آسیب ها فقط از طریق دانش 

امکان پذیر است.
کسرایی ادامه داد: در بررسی اقتصاد برخی کشورها مانند چین مشاهده شده است 

که این کشورها به استان های خود نیز بهای بسیاری داده اند.
وی به برخی اقدامات و فعالیت های دانشگاه آزاد اسلامی واحد قم اشاره کرد و افزود: 
مرکز رشد را فعال کردیم و محصولات استراتژیکی که نمونه ای هم ندارند تولید و در 

این مرکز وجود دارند.
رئیس دانشگاه آزاد اسلامی واحد قم با اشاره به اینکه در زمینه تولید کشت 
گلخانه ای اقدامات و پژوهش هایی توسط این دانشگاه صورت گرفته است، عنوان کرد:  

10 درصد بودجه دانشگاه آزاد اسلامی به پژوهش اختصاص داده می شود.
وی با بیان اینکه قراردادی با معاونت پیشگیری از جرم قوه قضائیه امضا کرده ایم، 
گفت: ما آماده هرگونه همکاری با دستگاه های اجرایی را داریم و در طرح های مشترک 

دانشگاهی می توانیم همکاری کنیم.
کسرایی افزود: ایجاد رابطه دستگاه های اجرایی با دانشگاه ها نیاز به عزم ملی دارد و 
در سطح استان قم نیز باید مسئولان از مراکز آموزشی بخواهند که بیایند و هرچه در 

توانشان است را به کار بگیرند.

معاون استاندار قم: 

رفع معضلات اجتماعی بدون استفاده از 
ظرفیت نخبگان امکان پذیرنیست 

معاون سیاسی امنیتی و اجتماعی استانداری قم گفت: حل مشکلات و معضلات 
اجتماعی که جزء سیاست های کلان نظام و از دغدغه های مهم رهبر معظم انقلاب 
و رئیس جمهوری است، جز با حضور نخبگان جامعه، حوزویان، دانشگاهیان و ورود 

افراد صاحب نظر، امکان پذیر نیست. 
احد جمالی عصر یکشنبه در نشست مشترک مسئولان دانشگاه های استان قم با 
استاندار قم خاطرنشان کرد: دستگاه های اجرایی و حاکمیتی برای موفقیت بیشتر و 
بهتر، باید ارتباط خود را با نخبگان جامعه به روز کنند.وی ادامه داد: متاسفانه این حلقه 
مفقوده)ارتباط نهادینه میان نخبگان و دستگاه های اجرایی( در کشورهای جهان سوم 
به چشم می خورد و اگر خلاء برطرف شود مشکلات این کشورها نیز حل خواهد 
شد.جمالی گفت: کشور ما در راستای تولید علم به صورت تئوریک، وضعیت بسیار 
خوب و قابل قبولی در سطح دنیا و منطقه دارد ولی در رابطه با عملیاتی شدن این 

مساله در حقیقت موفقیت آنچنانی نداریم.
معاون استاندار قم بیان داشت: دغدغه و تاکیدهای رهبر معظم انقلاب بر دانش 
بنیان شدن اقتصاد، توجه به نخبگان جامعه و تولید علم همراه با عمل نیز ناشی از 

همین مساله است.
جمالی خاطرنشان کرد: امید است نخبگان و دانشگاهیان برای رفع مشکلات کشور، 
نظام و دولت را بیش از این یاری کنند و ارتباط منسجم و تعاملی میان این مجموعه ها 

به سود نظام است.
در این جلسه برخی مسئولان دانشگاه ها نیز نقطه نظرهای خود را پیرامون چگونگی 

تعامل بین دانشگاه ها و دستگاه های اجرایی بیان کردند.
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تاکید بر لزوم افزایش سطح نشاط فرهنگی در 
کلام مسوولان دولت یازدهم گویای ضرورت دمیدن 
روح پویایی، نشاط و سرزندگی بر پیکر جامعه است؛ 
ضرورتی که کم توجهی به آن سلامت روانی جامعه 
به سمت  برخی  گرایش  سبب  و  خراشد  می  را 

جایگزین های نابهنجار خواهد شد. 
»سیدرضا صالحی امیری« وزیر فرهنگ و ارشاد 
اسلامی در گفت وگوی تلویزیونیِ شامگاه دوازدهم 
افزایش نشاط  از ضرورت  با شبکه خبر  آبان ماه 
فرهنگی در جامعه سخن گفت. صالحی امیری در 
تشریح برنامه های خود در این باره گفت: برنامه من 
بر اساس دستورالعمل رییس جمهور سرعت و نشاط 
بیشتر فرهنگی است. جامعه به خصوص جوانان به 
نشاط نیاز دارند. نشاط فرهنگی بخشی از زیست 
جامعه است. در کنار خوراک، پوشاک، مسکن، حمل 
و نقل و بهداشت نیازمند تغذیه فرهنگی جامعه 
هستیم. این ممکن نمی شود مگر این  که به این باور 
برسیم که در حوزه مصرف فرهنگی قدم  برداریم. 
سبد مصرف فرهنگی جامعه بسیار نحیف است که 
باید تقویت شود. از حاشیه به شدت پرهیز می  کنم 

و با نظام برنامه ای حرکت خواهم کرد.
پیش از این نیز رییس جمهوری بارها بر لزوم 
گسترش و افزایش نشاط در جامعه تاکید کرده بود. 
تلاش مسوولان دولت برای جاری ساختن نشاط در 
جامعه، به ویژه میان جوانان در حالی صورت می گیرد 
که این مقوله مهم و ایجاد زمینه های آن تا اندازه ای 
در جامعه ایران به حاشیه رفته و در صورت توجه 
مقطعی تنها جنبه شعاری یافته است. پای سخن هر 
که می نشینیم از جامعه شناس و روانشناس گرفته 
تا شهروندان عادی، همه به نوعی از نبود یا رنگ کم 
مایه شادی و نشاط در جامعه گلایه دارند و از ادامه 
این وضعیت و انتقال آن به نسل های بعدی نگرانند. 
انتشار برخی برآوردهای بین المللی از وضعیت ایران 
در رده بندی کشورهای شاد یا غمگین طی روزهای 
گذشته، هر چند منبعی قطعی برای استناد نیست 

اما نمایانگر نگاهی بیرونی به جامعه ایرانی است و از 
نیاز جدی به گسترش نشاط اجتماعی و فرهنگی 
حکایت دارد.شماری از ناظران و صاحبنظران، سطح 
شادی در جوامع را به میزان توسعه و برخورداری 
از رفاه اجتماعی پیوند می زنند و عده ای دیگر این 
موضوع را فراتر از مقوله رفاه می پندارند. جدا از تاثیر 
متغیر رفاه در وضعیت نشاط اجتماعی، نکته مهم، 
خلاء یا به عبارتی کمبودهای کنونی در پاسخگویی 
به این نیاز اساسی انسان است که پیامدهای آن به 
شکل های گوناگون در جامعه امکان پدیداری می 
یابد. گرایش به خودکشی یا اعتیاد، دلسردی نسبت 

روانی  و  روحی  های  افزایش مشکلات  آینده،  به 
نظیر افسردگی، بی تفاوتی به رویدادهای جامعه 
و در نهایت کاهش سرمایه اجتماعی نمونه ای از 
آسیب هایی است که روانشناسان و آسیب شناسان 
اجتماعی در زنجیره علت یابی آنها به کمبود نشاط 
و شادابی اجتماعی می رسند و نسبت به پیامدهای 
این مساله هشدار می دهند.کمبودهای مربوط به 
نشاط در جامعه ایران به گونه ای است که گاه مردم 
خود به دنبال بهانه ای برای ایجاد آن می روند و 
به مناسبت هایی چون روزهای عید، پیروزی تیم 
های ورزشی، پیروزی های انتخاباتی، مراسمی چون 

چهارشنبه سوری و ... به کوچه و خیابان می آیند. 
در این میان، گاهی این موضوع ابعادی انتظامی و 
امنیتی به خود می گیرد و این واقعیت فراموش 
می شود که شادی هم مانند هر پدیده اجتماعی 
به مدیریت و بسترسازی نیاز دارد و جامعه پویا، نه 
جامعه ای افسرده که جامعه ای سرشار از نشاط و 
شادابی اجتماعی است.همچنین گاهی ممکن است 
که پدیده شادی و نشاط اجتماعی با حاشیه ها و 
سوءبرداشت هایی روبرو شود؛ در حالتی که جامعه 
شناسان و روانشناسان نشاط را به عنوان پیش نیازی 
برای یک جامعه سالم ضروری می دانند، عده ای آن 

را به لودگی تعبیر می کنند و با ارایه دلایلی تلاش 
می کنند تا آن را در تضاد با دین و شرع، نفی و 

سرکوب کنند. 
زمانی که برگزاری یک کنسرت موسیقی، بهانه ای 
لطیف برای فراغت مردم از دشواری ها و مشغله های 
اجتماعی و اقتصادی است، خبر لغو یکباره آن، امید 
و نشاط را خدشه دار می کند. همچنین، نگاه امنیتی 
به گردهمایی هایی که به مناسبت های گوناگون 
و با در نظر گرفتن ارزش های عرفی و هنجارهای 
مذهبی برگزار می شود تا اندازه زیادی بسترهای 
نشاط اجتماعی و فرهنگی را محدود می کند. در 
نتیجه، افرادی که به دلایلی امکان شادی و نشاط از 
آنان سلب می شود، امکان مدیریت بر برخی رفتارها 
و هیجان های خود را نخواهند داشت و همین مساله 
به آسیب هایی ناخوشایند و حادثه آفرین تبدیل 
خواهد شد. به نظر می رسد، برخوردهای چندگانه، 
پیش داوری ها، نگاه های سلبی و ضدارزش خواندن 
شادابی و نشاط اجتماعی و فرهنگی، نوعی افسردگی 
فراگیر را در جامعه به وجود خواهد آورد و چنین 
وضعیتی افزایش آسیب های اجتماعی و زیرزمینی 
شدن شادی جویی و درآمیختگی آن با مفاهیم 

ضدارزشی را در پی خواهد داشت. 
شماری از دستگاه های فرهنگی با وجود آنکه می 
توانند با سیاستگذاری درست و مناسب بسترهای 
شادابی و نشاط را در جامعه فراهم و از طرفی فرهنگ 
شادی کردن را الگوسازی و نهادینه کنند، کارنامه 
ای در این زمینه به جا نگذاشته اند. همچنین در 
طراحی های شهری برای شادی فضاسازی نشده 
است و رسانه ها نیز نسبت به این نیاز مردم اقدام 

ثمربخشی انجام نداده اند.
هوده سخت اینکه جریان کم رنگ نشاط در جامعه 
نیاز به طراوات و شادی، مدیریت رفتار، تحمل بار 
روانی و بروز هیجان را با مشکل و اختلال روبرو می 
سازد . نتیجه این اختلال نیز می تواند خود را در 

قامت آسیب های اجتماعی نمایان سازد.

بافت جامعه ایرانی، تشنه نشاط فرهنگی 

رابطه مادرشوهرها و تازه عروس ها
اگر با همسرتان اختلاف دارید هیچ گاه نزد مادرشوهرتان آن را 
علنی و آشکار نکنید زیرا این کار یعنی که مادرشوهر در زندگی 

ما دخالت کن!
دارند  هم  دانشگاهی  مدرک  اتفاقا  که  نوعروسانی  معمولا   
و خودشان را در زمینه علم و حداقل رسیدگی به امور منزل 
و زندگی، صاحب نظر و رای می دانند با وارد شدن به زندگی 
مشترک و دیدن و شنیدن نصیحت های مادرشوهر- که مثلا این 
کار اشتباه است و نباید این غذا را این طور طبخ کنی- احساس 
می کنند مادرشوهر می خواهد در زندگی خصوصی آن ها دخالت 

کند. 
این احساس وقتی به اوج خودش می رسد که مادرشوهر می 
گوید: »مادر، شوهرت این غذا را دوست ندارد.« یا رو به پسرش 
می گوید: »بمیرم چقدر لاغر شدی!« در این صورت، ممکن است 
نوعروس هم بخواهد گربه را دم حجله بکشد و این طور می شود 

که اختلاف ها شروع می شود.
اگر تازه عروسانی که با هزار آرزو وارد خانه شوهر شده اند این 
چند نکته را در نظر بگیرند احتمالا بهتر می توانند با مسائل این 

چنینی کنار بیایند:
 اولا هر چند که ممکن است مادر شوهر شما تحصیلات 
دانشگاهی نداشته باشد، اما کوله باری از تجربه به همراه دارد و 
بنابراین طبیعی است که زودتر از شما متوجه عیب و ایرادهای 

شما شود.
اکثر دخترخانم ها در آغاز دوران ازدواج چون کم سن و سال 
هستند و قرار است مسئولیت یک زندگی مشترک را بر عهده 
بگیرند )البته به صورت معمول(. بنابراین کاملا طبیعی است که 
در برخی موارد خطا کنید و اشتباهی بزرگ مرتکب شوید، پس 
ناامید نشوید و مطمئن باشید در طول زمان، درک و بینش بهتری 
به مسائل زندگی به دست خواهید آورد و موفق تر از قبل عمل 

می کنید.
عینک بدبینی را بردارید

تلاش کنید نیت مادرشوهرتان را خوب تعبیر کنید و با خودتان 
بگویید که او خیرخواه زنگی ماست. باید ببینید عاقبت هر رفتاری 

چیست و نهایتا رابطه شما را چگونه می کند؟ لجبازی جز پیچیده 
کردن مشکل کاری برای شما انجام نمی دهد.

به محبت او احترام بگذارید
انتظار نداشته باشید که مادرشوهرتان با سپردن میوه دل و امید 
زندگی اش به شما دیگر کاری به کار شما نداشته باشد و دربست 

پسرش را که با سختی بزرگ کرده است، تحویل شما دهد.
صبور باشید

در نظر داشته باشید مادری که سال ها میوه باغ زندگی اش را 
به معنای واقعی با جان و دل بزرگ کرده است، به یک باره بعد 
ازدواج فرزندش مشاهده می کند که پسرش به واسطه عشقی که 
به همسرش دارد دیگر مانند قبل نیست و از او فاصله گرفته است، 
حتی در برخی یا بسیاری از موارد نظرات عروسش بسیار مهم تر 
از نظرات و عقاید خودش می شود و برای همین از همان ابتدا، 
منافعش را با منافع عروس در تضاد می بیند. برای جلوگیر از جنگ 
و جدال، بهتر است که پسر مانند قبل احترام مادرش را حفظ کند 
و حتی از نشان دادن احساسات قوی و شورانگیز در حضور مادر به 

همسرش، خودداری کند و برعکس.
من خوبم، تو هم خوبی

نحوه زندگی هر فرد با دیگری متفاوت است و هنگامی که شما 
به عنوان عروس وارد خانواده همسرتان می شوید طبیعی است که 

تفاوت های زیادی را مشاهده کنید.
مثلا ممکن است خانواده شما اهل تفریح و گردش و خانواده 
همسرتان اهل پس انداز باشند و ممکن است این تفاوت ها در نظر 
شما عیب و ایراد خانواده همسرتان بیاید. بنابراین در حالی که خود 
و خانواده تان را مظهر خوبی و مصداق متعادل بودن می بینید، 
خانواده همسرتان را پر از عیب و ایراد بنگرید و همین مسئله هم 
باعث شود که زندگی کردن شما در کنار خانواده همسرتان خالی 
از دردسر نباشد اما اگر نوع نگاه خود را عوض کنید و عیب و ایراد 
دیگران را تفاوت در نوع زندگی ببینید آن گاه احتمالا بیشتر از قبل 

طعم سعادت و آرامش را در زندگیتان خواهید چشید.
همیشه حق با شما نیست

گاهی اوقات گمان می کنیم که در یک رابطه، کاملا حق با 

ماست و این دیگران هستند که کاملا مقصرند و گناهکار. اما در 
این مواقع فقط یک درصد احتمال دهید که حق با شما نباشد آن 

گاه بهتر می توانید با اختلافات کنار بیایید.
گاهی هم سوءتفاهم است

تفاوت سنی شما با مادرشوهرتان مسئله ای نیست که بتوانیم به 
سادگی از کنار آن بگذریم. تفاوت سنی گاهی باعث سوءتفاهم ها و 

اختلاف های شما با مادرشوهرتان می شود.
بنابراین سعی کنید که تفاوت ها و فاصله سنی را در تمام 
اختلافات در نظر داشته باشید و بعضی وقت ها با این قصد که 

سوءتفاهم است خیلی آسان از کنار مسائل بگذرید.
این دیگر بدخواهی است

گاهی وقت ها به نظر می رسد که رفتارها اطرافیان، طعم و بوی 
سوءتفاهم یا خیرخواهی نمی دهد و گویی واقعا بدخواهی است! 
برای مثال ممکن است شما ملاحظه کنید برخی از اطرافیانتان از 
حساسیت ها و نقاط ضعف شما آگاهی یافته اند و مدام در حال 
آزار شما از این طریق هستند و چون می بینند شما قدرت مقابله 
با آن ها را ندارید این کار را به صورت متناوب تکرار می کنند. اما 
حتی اگر هم چنین باشد راه درست، لجبازی کردن و انتقام گرفتن 
نیست. در این مواقع شما باید به خاطر داشته باشید که قرار است 
سال ها در کنار خانواده همسرتان با آرامش زندگی کنید، بنابراین 
باید ببینید عاقبت هر رفتاری چیست و نهایتا رابطه شما را چگونه 
می کند؟ هیچ گاه نزد مادرشوهر از همسرتان بد نگویید حتی 
اگر حق با شما باشد زیرا باز هم شما عروس هستید و همسرتان 
پسرش. بنابراین احتمال این که باز هم حق به همسرتان داده شود 

بسیار زیاد است.
لجبازی جز پیچیده کردن مشکل کاری برای شما انجام نمی 
دهد. برای مثال یکی از این راه حل ها می تواند گذشت کردن باشد 
که حداقل نتیجه اش خاموشی بدی ها و قدردانی همسرتان از شما 
خواهدبود یا ممکن است یکی از راه ها توجه به نقاط مثبت طرف 
مقابل و در نتیجه کمرنگ شدن بدی هایش در چشمتان باشد و 
یکی دیگر از راه حل ها یادآوری این مطلب باشد که تمام این بازی 

های بچه گانه ای است که ارزش درگیر شدن ندارد.

مهم نیست که شما از چه راهی برای حل مشکلتان عبور 
می کنید

 مهم این است که مقصد این جاده کجاست و شما را به کجا می 
رساند! البته به خاطر داشته باشید که شما باید این مسئله را از هر 
طریقی برای خودتان حل کنید. برای مثال اگر قرار است گذشت 
کنید باید آتش درونتان را با آب بخشش خاموش کنید. به هر 
حال هر کاری که می کنید باید نتیجه اش خاموشی آتش درونتان 
باشد زیرا اگر این آتش خاموش نشود روزی شعله می کشد و تمام 

هستی و زندگی شما را به آتش می کشاند.
پیشگیری از اختلاف

شما به عنوان یک عروس و برای پیشگیری از اختلافت چه 
کارهایی را می توانید انجام دهید؟ برخی از کارهای زیر برای 

جلوگیری از دامن زدن به اختلافات مفید خواهدبود:
• اگر با همسرتان اختلاف دارید هیچ گاه نزد مادرشوهرتان آن 
را علنی و آشکار نکنید زیرا این کار یعنی که مادرشوهر در زندگی 

ما دخالت کن!
• هیچ گاه نزد مادرشوهر از همسرتان بد نگویید حتی اگر حق 
با شما باشد زیرا باز هم شما عروس هستید و همسرتان پسرش. 
بنابراین احتمال این که باز هم حق به همسرتان داده شود بسیار 

زیاد است.
• نزد مادرشوهرتان احترام به همسرتان را فراموش نکنید، زیرا 
بلند حرف زدن، داد زدن، دستور دادن، اخم کردن و کارهایی از 
این قبیل مانند تیری است که در قلب مادرشوهرتان فرو می رود و 

کینه از شما را در دلش بیشتر می کند.
•تلاش کنید که همسرتان همیشه ظاهری آراسته و خوب 
داشته باشد چرا که با این کار مادرشوهرتان قدردان زحمات شما 

می شود.
• در نوع رفتار و لحن گفتار با مادرشوهرتان احترام، مهربانی 
و محبت را رعایت کنید. برای مثال همیشه در جمع احترامش 
را حفظ کنید، از او قدردانی کنید، به خاطر هدایایی که برایتان 
تهیه می کند از او تشکر کنید و به فرزندانتان یادآور شوید که به 

مادربزرگشان احترام بگذارند و او را دوست بدارند.

دستگیری سر شبکه افغان با مدارك جعلی ایرانی 

انهدام باند قاچاق هروئین در کرمان
فرمانده انتظامی استان کرمان از انهدام یك باند قاچاق هروئین و دستگیری 6 عضو آن در 

عملیات پلیس امنیت عمومی خبر داد. 
سردار رضا بنی اسدی فر در گفت و گو با خبرنگار پایگاه خبری پلیس گفت: ماموران پلیس 
امنیت عمومی استان با انجام یك سری اقدام اطلاعاتی ، اعضای یك باند قاچاق مواد مخدر را 
شناسایی کردند.  وی افزود: پلیس با تحت نظر قرار دادن اعضای این باند دریافت سرشبکه 
اصلی آن در خارج از کشور بوده و هدایت باند را از آن طریق پیگیری کرده که شناسایی 
و دستگیری آنان در دستور کار قرار گرفت. سردار بنی اسدی فر خاطر نشان کرد: ماموران 
پلیس امنیت با پی جویی های یك ماهه ، شامگاه گذشته محل تجمع اعضای این باند را در 
منزلی در مرکز استان شناسایی و محاصره کردند.  وی گفت: پلیس در یك عملیات منسجم و 
ضربتی ضمن هماهنگی قضائی و ورود به این مخفیگاه 6 عضو این باند را شناسایی و دستگیر 
کرد.  فرمانده انتظامی استان کرمان بیان کرد: در این عملیات سرشبکه باند که یك تبعه 
افغان بوده و با ارائه مدارك هویتی جعلی ایرانی فعالیت می کرد نیز شناسایی و دستگیر شد. 
سردار بنی اسدی گفت: 150 کیلوگرم هروئین که بسته بندی و آماده توزیع بود نیز از 
محل کشف و سه دستگاه خودرو نیز توقیف شد.  فرمانده انتظامی استان تاکید کرد:پلیس 
با اشرافیت اطلاعاتی خود عرصه را بر سوداگران مرگ تنگ کرده و امنیت مطلوبی را در 

استان ایجاد کرده است.

جانشین فرمانده انتظامی استان  کردستان اعلام کرد

کشف 81 قطعه عتیقه مربوط به هزاره اول
 قبل از میلاد در سقز 

جانشین فرمانده انتظامی استان  کردستان از کشف 81 قطعه عتیه مربوط به هزاره اول 
قبل از میلاد در شهرستان سقز خبر داد. 

سرهنگ " جعفر آژنگ " با اعلام این خبر گفت: با اشراف اطلاعاتی ماموران پلیس امنیت 
شهرستان "سقز" 81 قطعه اشیاء تاریخی با همکاری یگان حفاظت اداره کل میراث فرهنگی 
از منزل مسکونی فردی که در امر خرید، فروش و نگهداری اموال تاریخی دست داشت، 
کشف شد.   وی با اشاره به اینکه اشیاء کشف شده شامل؛ پابند، دستبند، جام مفرغی، پیشانی 
بند، خنجر، سرنیزه، لگام آهنی، آویزگردنبند، گوشواره، جام سفالی، دیزی مفرغی، کاسه 
مفرغی، کاسه تخت و... است ، افزود:  متهم این اشیاء را از طرق مختلف و به صورت غیرقانونی 
جمع آوری کرده بود که با اقدام به موقع ماموران تمام این اموال توقیف شد.  جانشین فرمانده 
انتظامی استان کردستان در خاتمه با بیان اینکه در بررسی کارشناسان اداره میراث فرهنگی 
قدمت تاریخی این اشیاء به هزاره اول قبل از میلاد بر می گردد، تصریح کرد: در این رابطه 

چهار متهم  دستگیر و تحویل مقامات قضائی شدند.

در ساعت 16:30 21 مهر ماه از طریق مرکز فوریت های 
پلیسی 110 به کلانتری 126 تهرانپارس اعلام شد که احدی 
از شهروندان خودرو مسروقه اش را محدوده ی تهرانپارس 
شناسایی و در حال حاضر در حال تعقیب خودرو مسروقه 

اش می باشد . 
با اعلام خبر به کلانتری 126 تهرانپارس و با توجه به سارق 
بودن سرنشین خودرو مسروقه ، بلافاصله مأمورین کلانتری 
126 تهرانپارس از طریق تماس با مالباخته ) مالک خودرو ( 
اقدام به شناسایی محل دقیق تردد خودرو مسورقه مزدا 3 در 
خیابان 202 غربی تهرانپارس کرده و با حضور در این خیابان و 
قبل از هرگونه اقدام احتمالی سرنشین خودرو مسروقه جهت 
فرار از محل ، وی را دستگیر و به کلانتری 126 تهرانپارس 

منتقل کردند . 
پرونده در پایگاه چهارم پلیس آگاهی تهران بزرگ : 
با تشکیل پرونده مقدماتی با موضوع "سرقت خودرو" و به 
دستور بازپرس شعبه هفتم دادسرای ناحیه 34 تهران ، پرونده 
جهت رسیدگی در اختیار پایگاه چهارم پلیس آگاهی تهران 

بزرگ قرار گرفت. 
تحقیقات پلیسی : 

با ارجاع پرونده به پایگاه چهارم پلیس آگاهی و در تحقیقات 
از صاحب خودرو مزدا 3 کشف شده ، کارآگاهان اطلاع پیدا 
کردند که خودرو کشف شده در ساعت 21:00 ، 19 مهرماه 
در محدوده فلکه اول تهرانپارس سرقت شده است ؛ در ادامه 
و با شناسایی هویت واقعی متهم بنام "میثم . س" ) 27 
ساله ( که در زمان دستگیری خودش را بنام جعلی میلاد 
سعیدیان معرفی کرده بود ، کارآگاهان با بررسی سوابق وی 
اطلاع پیدا کردند که وی یکی از مجرمین سابقه دار در زمینه 
ارتکاب جرایم مختلف در زمینه سرقت خودرو ، موادمخدر ، 
سرقت موتورسیکلت است ؛ همچنین در بررسی سوابق متهم 
مشخص شد که "میثم . س" در سال 1390 نیز به اتهام 
مشارکت در یک نزاع و درگیری منجر به جنایت دستگیر 
و روانه زندان شده و آخرین سابقه دستگیری وی به اواخر 
آذرماه سال گذشته ) 1394 ( باز می گردد که به اتهام سرقت 

موتورسیکلت دستگیر و مدتی را در زندان گذرانده بود . 
اعتراف به سرقت های مشابه :

با شناسایی "میثم . س" به عنوان یکی از مجرمین سابقه 
دار و در بازرسی از مخفیگاه وی ، کارآگاهان موفق به کشف 
تعدادی از مدارک شناسایی متعلق به سایر خودروهای مزدا 3 
مسروقه ای شدند که متهم بنا بر اعترافاتش ، در طول چند ماه 
گذشته و در محدوده تهرانپارس ، آنها را سرقت کرده است . 

سرقت موتورسیکلت سنگین با استفاده از 
خودروهای مسروقه :

با بهره گیری از اطلاعات بدست آمده از متهم ، کارآگاهان 
موفق به کشف بیش از 5 دستگاه خودرو مزدا 3 سرقت شده 
توسط متهم شدند ؛ در بررسی سوابق خودروهای کشف شده 

، کارآگاهان پایگاه چهارم پلیس آگاهی تهران بزرگ اطلاع پیدا 
کردند که از یکی از این خودروها جهت سرقت موتورسیکلت 

های سنگین ) بالای 250 سی سی ( استفاده شده است . 
شاکی پرونده سرقت موتورسیکلت سنگیبن پس از حضور 
در پایگاه چهارم پلیس آگاهی تهران بزرگ ، در اظهاراتش به 
کارآگاهان گفت : " چندی پیش ، تصویر موتورسیکلت خود 
را بهمراه آگهی فروش آن در سایت دیوار قرار داده بودم که 
پس از مدت کوتاهی شخصی با تلفن همراه من تماس گرفت 
و عنوان داشت که قصد خرید آنرا دارد ؛ پس از توافق در 
خصوص قیمت موتورسیکلت ) 24 ملیون تومان ( ، جوانی به 
عنوان خریدار و با یک دستگاه خودرو مزدا 3 به درب منزل ما 
مراجعه و پس از بازدید موتورسیکلت عنوان داشت که تا چند 
روز دیگر نسبت به تحویل پول خرید موتور اقدام خواهد کرد ".

به  اظهاراتش  ادامه  در  مسروقه  موتورسیکلت  مالک   
کارآگاهان گفت: " در مورخه 1395/05/14 و در زمان ورود 
به داخل پارکینگ مجتمع متوجه شدم که موتور سرقت شده 
است ؛ با طرح شکایت در خصوص سرقت موتور و در بررسی 
تصاویر دوربین های مداربسته محدوده محل سکونتمان ، 
موفق به شناسایی همان جوان مدعی خرید موتورسیکلت 
خود شدیم که در روز سرقت نیز با یک دستگاه خودرو مزدا 
3 به شماره انتظامی ایران99/ *** ج 31 به محل زندگی ما 
مراجعه کرده است ؛ در ادامه مشخص شد که خودرو مزدا 3 
داخل تصاویر بدست آمده از دوربین های مداربسته نیز دارای 

سابقه ی سرقت است " . 
اعتراف به سرقت های مشابه :

با توجه به اظهارات مالک خودرو موتورسیکلت ، مواجه 
حضوری مابین متهم پرونده ) میثم . س ( و مالک موتورسیکلت 
مسروقه انجام و بلافاصله متهم مورد شناسایی قرار گرفت . با 
شناسایی متهم پرونده توسط مالک موتورسیکلت مسروقه ، 
وی صراحتا به سرقت موتورسیکلت از داخل پارکینگ محل 
سکونت مالباخته اعتراف و در خصوص نحوه سرقت موتور نیز 
به کارآگاهان گفت : " حدودا یک سال پیش من خودم مالک 
همین موتورسیکلت بودم ! که به دلیل اعتیاد شدید به شیشه 
مجبور به فروش آن شدم تا اینکه چندی پیش ، در زمان 
جستجو در داخل سایت دیوار به صورت کاملا اتفاقی موفق 
به شناسایی تصویر موتورسیکلت خود شدم ؛ با توجه به اینکه 
کلید یدک موتورسیکلت را از قبل نزد خود داشتم ، طی تماس 
تلفنی با فروشنده موتور به در خانه ی ایشان رفته و پس از 
رؤیت موتور و اطمینان از اینکه ، این موتور همان موتورسیکلت 
سابق بنده است تصمیم گرفتم تا در زمانی مناسب نسبت به 

سرقت آن اقدام نمایم " . 
متهم در ادامه اعترافاتش ، با اشاره به انجام سرقت های 
مشابه موتورسیکلت های سنگین با استفاده از خودروهای مزدا 
3 مسروقه عنوان داشت : " در یک فقره از سرقت ها نیز ، 
پس از شناسایی فروشنده موتور در شهرستان دماوند ، با یک 

دستگاه خودرو مزدا 3 مسروقه - که چند روز پیش از آن اقدام 
به سرقت آن در منطقه تهرانپارس کرده بودم به این شهرستان 
رفته و در زمان بازدید موتورسیکلت ، سوئیچ خودرو مزدا 3 را 
در اختیار فروشنده ی موتور گذاشته و از او خواستم تا به بهانه 
اطمینان از سلامت موتوری موتور اجازه دهد تا با آن مقداری 
رانندگی کنم ؛ فروشنده موتور نیز با اطمینان از این موضوع که 
من واقعا خریدار هستم ، سوئیچ خودرو را از به امانت گرفت و 
موتوررا برای دقایقی در اختیار من گذاشت ؛ من نیز از همین 
فرصت استفاده کرده و پس از سرقت موتور ، به سرعت به 

تهران آمدم " . 
سرهنگ کارآگاه امیر افراسیابی ، رئیس پایگاه چهارم پلیس 
آگاهی تهران بزرگ ، با اشاره به اعتیاد شدید متهم به مصرف 
موادمخدر از نوع شیشه عنوان داشت : " در ادامه رسیدگی 
به پرونده جرایم ارتکابی متهم ، تاکنون بیش از 10 دستگاه 
خودرو مزدا 3 سرقت شده که تعدادی از آنها  در مناطق 
حاشیه ای شهر تهران توسط متهم رها شده بودند ، کشف و به 

مالکین آنها بازگردانیده شده است " . 
رئیس پایگاه چهارم پلیس آگاهی تهران بزرگ در خصوص 
سرقت های موتورسیکلت های سنگین توسط متهم پرونده نیز 
گفت : " با انجام اقدامات پلیسی ، تعدادی از شکات شناسایی 
و در تحقیقات از آنها مشخص شد که تمامی این افراد از طریق 
سایت دیوار قصد فروش موتورسیکلت های خود را داشته اند 
که همگی آنها به شیوه ای یکسان ) استفاده متهم از خودرو 
مزدا 3 مسروقه( مورد سرقت موتورسیکلت قرار گرفتند و متهم 
نیز برابر اعترافات تکمیلی ، موتورسیکلت های مسروقه بعضا 
چند ده ملیون تومانی را به قیمت هر دستگاه 3 الی 5 میلیون 
تومان به فروش رسانده است که اقدامات تکمیلی در خصوص 
دستگیری خریدار اموال مسروقه و کشف موتورسیکلت های 

مسروقه در دستور کارآگاهان این پایگاه قرار گرفته است " . 
هشدار پلیسی : استفاده از فضاهای مجازی جهت انجام 
و  ها  توصیه  به  کردن  توجه  بدون  اموال  فروش  و  خرید 
هشدارهای پلیس در این خصوص ، می تواند زمینه سرقت 

اموال از سوی سارقین را فراهم نماید.

شکارچی مزدا ، سارق موتورسیکلت های سنگین شد






